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Ahyvin Bruno, la cantant i percussionista de Las Karamba, en un moment del seu concert a l’edició del FemFestival del cap  de setmana passat. || Q. PASCUAL

A ritme de 
FemFestival

CULTURA | P18 I 19

Injecció de 
sis milions 
al pressupost 
municipal

19.648 
castellarencs 
cridats a les 
urnes diumenge

PLE DE JULIOL  | P05 ELECCIONS GENERALS | P02

La tercera edició de músiques femenines 
consolida la proposta de les Nits d’Estiu
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política eleccions generals 23j

Una cita amb les urnes decisiva

Una dona repassa les paperetes de les candidatures a les eleccions municipals de Castellar, el 28 de maig passat. || Q. PASCUAL

Dos mesos després de votar en les 
eleccions municipals del 28 de maig 
que van donar la majoria absoluta a 
Som de Castellar-PSC a l’Ajuntament 
de Castellar del Vallès, els castella-
rencs i castellarenques tenen una 
nova cita amb les urnes. Un total de 
19.648 castellarencs i castellarenques 
estan convocats aquest diumenge, 
1.078 més que respecte a les darreres 
eleccions generals del 10 de novem-
bre del 2019, i 39 respecte a les elec-
cions municipals que van tenir lloc el 
28 de maig passat. 

La jornada es viurà a la vila en 
un total de 10 col·legis electorals on 
es distribuiran 14 seccions i 25 meses. 
L’única diferència respecte a les elec-
cions municipals de fa pràcticament 
dos mesos és que les quatre seccions 
ubicades a l’Espai Tolrà es concentra-
ran en un sol espai d’aquest equipa-
ment, concretament a la Sala Blava. 

En aquesta ocasió són unes elec-
cions generals carregades de tensió: 

  J. G.

VOTACIONS | 23J

podria estar en joc l’entrada al govern 
d’una formació d’ultradreta com Vox 
en coalició amb el PP. Per tant, du-
rant la campanya s’ha fet molt èm-
fasi en què no seran unes eleccions 
qualssevol amb possible recanvi al 
govern central, sinó que hi ha molt 
més en joc.

Aquesta és la qüestió principal 
que es dirimeix el 23 de juliol, una 
cita avançada pel president del go-

19.648 persones 
podran exercir el dret 
a vot a les eleccions 
a les Corts Generals 
de diumenge 23 de 
juliol a Castellar

vern Pedro Sánchez després de la 
patacada electoral que va patir el 
PSOE a les municipals i autonòmi-
ques del 28 de maig. L’escenari que 
es perfila és o coalició de dretes (PP 
i Vox) o coalició d’esquerres (PSOE 
i Sumar) amb suport de l’indepen-
dentisme (ERC, PNV, Bildu i altres 
forces minoritàries). 

Quina translació electoral tin-
drà aquest doble escenari a Caste-

llar del Vallès? Si mirem el resultat 
de les darreres eleccions generals, 
les del 2019, ERC va ser la força més 
votada amb el 26,1% dels vots, segui-
da del PSC (18,5%), En Comú Podem 
(15,3%), Junts (13,5%), la CUP (6,6%), 
Vox (6%) i Ciutadans i el PP, tots dos 
amb un 5%. Aquesta foto del 2019 serà 
ben diferent aquesta vegada, en què 
s’intueix que pot donar-se molta més 
igualtat entre una ERC que porta una 
dinàmica en retrocés a Catalunya i un 
PSC que es troba en fase de creixe-
ment. També caldrà veure si Sumar 
–que no compta amb representants 
actius a Castellar del Vallès– és capaç 
de repetir els bons resultats aconse-
guits per En Comú Podem i si les for-
ces de dretes creixen en un ambient 
d’expectatives altes. Cal dir, però, que 
aquesta revifada del PP a Catalunya 
no es va notar a les municipals caste-
llarenques, en què no van aconseguir 
representació, tampoc Vox.

participació

En tractar-se d’una votació en plena 
època estival planeja el dubte sobre 
la participació que tindrà aquesta 
contesa, tradicionalment amb per-
centatges que superen el 70%. De 
fet, les generals del 2019 va tenir 
una participació del 76%, amb un 
total de 14.122 vots emesos. El vot 
per correu ha estat al centre de la 
campanya ja que molts ciutadans 
han optat per aquesta opció princi-
palment per les vacances. 

Espais on es 
podrà votar 
diumenge

COL·LEGIS
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MOBILITAT | CAMPANYA ELECTORAL

Trobada a la vila amb la ministra de Transports
Raquel Sánchez presenta l’acord de la Ronda Nord als empresaris i  comerciants de Castellar del Vallès

Una setmana després de la signatu-
ra del protocol entre la Conselleria 
de Territori i el Ministeri de Trans-
ports, Mobilitat i Agenda Urbana per 
garantir l’execució de la Ronda Nord, 
la ministra Raquel Sánchez, acom-
panyada pel secretari general d’In-
fraestructures, Xavier Flores, i l’al-
calde Ignasi Giménez, va presentar 
divendres passat el projecte davant 
dels principals agents econòmics de 
Castellar, com ASEMCA o Comerç 
Castellar, a El Mirador. 

La visita es va produir en la 
recta final de la campanya electoral 
del 23J, en una jornada en què Sán-
chez va visitar diversos municipis 
catalans. De fet, saber l’impacte dels 
resultats de les eleccions generals en 
l’execució del projecte, si hi ha canvi 
de govern, va ser una de les qüesti-
ons que van plantejar els empresaris.   
“Hi ha feina per fer, no és un pro-
jecte senzill. Cal posar en valor la 
signatura del protocol d’un projec-
te molt reivindicat pel territori, i 

que reuneix el consens dels ajunta-
ments, les institucions i els repre-
sentants de la societat civil”, va dir 
la ministra de Transports. Sánchez va 
reconèixer la necessitat de “millorar 
la connectivitat i seguir un model 
de mobilitat pel qual hem d’apostar, 
que significa treure els cotxes del 
centre de les ciutats”. La ministra 
va apuntar que millorar la connecti-
vitat dels tres municipis també supo-
sarà “donar una oportunitat a les 
activitats econòmiques. Ha de ser 
una via que respongui a les neces-
sitats del territori”. I va afegir  que 
a partir del protocol es desenvolupa-
rà un conveni, en col·laboració amb la 
Generalitat, a través “l’encomana de 
gestió i la transferència de recur-
sos”, per agilitzar el procés.

D’altra banda, l’alcalde, Ignasi 
Giménez va remarcar la importàn-
cia de “poder donar explicacions 
de l’acord que ha signat la Gene-
ralitat i el Ministeri de Foment, el 
protocol en el qual es demostren les 

intencions de les dues administra-
cions per tal de poder desencallar 
el projecte, que ja estava previst al 
Pla Especial de Mobilitat dels Va-
llesos”. Giménez va subratllar que 
és una “infraestructura absolu-
tament necessària”, i va recordar 
que la seva aprovació va condicionar 
l’acord per tirar endavant els pressu-
postos de la Generalitat.

Finalment, el president de 
l’ASEMCA, Joaquím Sesé, va valo-
rar molt positivament la trobada amb 
la ministra de Transports. “És un 
dia de donar les gràcies, d’agrair 
la feina feta, però també de dema-
nar que això no pari, que quedi ben 
lligat perquè pugui ser una reali-
tat tan aviat com sigui possible”, va 
dir Sesé.  El president de l’ASEMCA 
va constatar la rellevància de poder 
clarificar i concretar quin és el pro-
cés que seguirà el projecte, “enten-
dre què significa el protocol o el 
conveni, perquè tècnicament no 
en som experts”.   || ROCÍO GÓMEZ 

La ministra de Transports, Raquel Sánchez, l’alcalde Ignasi Giménez, amb el president 

d’ASEMCA, Joaquim Sesé, i diversos empresaris castellarencs, divendres passat.   || R. G.
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políticaconsell comarcal

“Hem situat el 
Consell al lloc 
que li pertoca”
Ignasi Giménez torna a ser escollit president del 
Consell Comarcal del Vallès Occidental amb el suport 
del PSC, ERC, Junts, Comuns i Tot per Terrassa

Amb el vot de 30 dels 39 consellers comar-
cals escollits divendres passat  al solemne 
saló de plens de l’Ajuntament de Terras-
sa, l’alcalde de Castellar Ignasi Giménez 
repetirà com a president del Consell Co-
marcal. Serà el seu tercer mandat al cap-
davant d’una institució supramunicipal 
que, en paraules de Giménez, que fa vuit 
anys que la presideix, “ningú pot posar 
en dubte el sentit i la utilitat que té”. Al 
seu parer, en aquest temps, el Consell Co-
marcal s’ha girat com un mitjó.  “M’emo-
ciona tornar a ser aquí a Terrassa des-
prés de vuit anys d’assumir aquesta 
responsabilitat en unes condicions molt 
diferents. Aleshores el consell traves-
sava una greu crisi de descrèdit, mo-
ments convulsos que vam saber supe-
rar”. “Hem situat el Consell Comarcal 
al lloc que li pertoca”, va sostenir com a 
conclusió a l’evolució d’aquesta institució 
supramunicipal. I la clau de tot plegat, se-
gons va explicar en el discurs d’investidu-
ra, és “fer bé les coses”. 

L’atenció a les persones ha estat i 
continuarà sent aquest mandat un dels 
eixos principals de la gestió comarcal ja 
que, segons va dir Giménez, 3 de cada 4 
euros del pressupost comarcal es desti-
nen a polítiques socials. “Hem apostat 
per la reindustrialització de la nostra 
comarca, hem engegat projectes inno-
vadors en l’àmbit de la prevenció d’in-
cendis forestals i el malbaratament 
alimentari”, va recordar el president 
del Consell Comarcal.

Sobre el nou mandat, Giménez va 
destacar que tenen per fer “la tasca de 
fer aterrar al territori projectes eu-
ropeus dels fons Next Generation i fer 
front al canvi climàtic amb les oficines 
comarcals d’habitatge i rehabilitació 
i l’oficina de transició energètica”.  
També s’obriran nous serveis d’atenció 
per a la gent gran i els joves.

pentapartit al govern

L’agenda política podrà desplegar-la amb 
la contundència de l’amplíssima majoria 
del pentapartit que ha pactat el govern del 
consell. En concret, el PSC, ERC, Junts, 
En Comú Podem i Tot per Terrassa. “Un 
acord ampli i inclusiu”, va descriure el 
ja president. “Amb aquest acord es fa 
més evident que obrim una nova etapa 
a la comarca pirioritzant allò que ens 
uneix i no allò que ens separa i girar 
full als vetos creuats”, va dir.

Abans de la investidura, els porta-
veus de tots els grups s’han posicionat. 
Vox, que s’estrenava a la institució, el PP i 
la CUP han quedat al marge de l’acord de 
govern. La portaveu de Vox, la rubinen-
ca Nerea Andrés, va alertar que el seu 
model  polític és “història i fidelitat a 
Espanya i simplificació de la despesa 
política”, i va  titllar els consells comar-
cals de “xiringuito ideològic”. D’altra 
banda, Álvaro Benejam del PP, tot i no 
ser en l’acord de govern va desplegar un 
discurs més dialogant. “Està en el nostre 
ànim aportar el que puguem en la go-
vernança”, va dir. En canvi, Jaume Car-
bonell de la Coalició Alternativa Munici-
palista –de la qual forma part la CUP– va 

Ignasi Giménez 
ha encetat el 

tercer mandat 
al capdavant del 

Consell Comarcal

MANDAT

3r

 J. G.

ser especialment crític amb la gestió del 
Consell Comarcal on, al seu parer, s’apli-
quen “receptes que ens allunyen de re-
soldre la crisi climàtica, la desigualtat 
o projectes com el del Quart Cinturó”. 

Com  a amfitrió d’aquesta investidu-
ra –rota entre Sabadell i Terrassa cada 
quatre anys–, l’alcalde de Terrassa, Jordi 
Ballart, va voler apel·lar “al consens com 
a centre de les actuacions i projectes 
fonamentals per a una comarca tan po-
blada i tan propera a la realitat metro-
politana”. “Des del Consell Comarcal 

es pot contribuir a reforçar les políti-
ques municipals i enfortir les visions 
estratègiques, una política pragmàti-
ca i col·laborativa en temes com la sos-
tenibilitat, sobre les comunicacions o 
el canvi climàtic”, va resumir Ballart. 

A banda de Giménez, el Consell Co-
marcal comptarà amb una altra represen-
tant castellarenca, la regidora de la CUP 
Marga Oncins. Oncins va prometre el seu 
càrrec per treballar per l’antifeixisme, el 
feminisme, l’ecologisme, i la independèn-
cia dels Països Catalans. 

La regidora de la CUP, Marga Oncins, prometent el càrrec com a consellera comarcal. || J. P.

Discurs ja com a president del Consell Comarcal d’Ignasi Giménez al saló de plens de l’Ajuntament de Terrassa. || J. P.
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“Molí petit perdut entre boscatge / 
ara, és recó de món ben isolat i trist 
/ si en temps llunyans va ésser bonic 
paratge / és la casa allà on vareig néi-
xer, i així he vist”. Aquests versos ini-
cien el poema que Maria Soldevila 
Saladich dedica al Molí d’en Barata, 
molí fariner les restes del qual estan 
ubicades al costat del riu Ripoll, a un 
quilòmetre de Sant Feliu del Racó. 
En aquest molí, la Maria va créixer, 

Mitja vida al molí fariner
d’en Barata, al riu Ripoll

Cal Cames i Molí d’en Barata, imatge del 1962, després de la riuada. || MARIA SOLDEVILA

Maria Soldevila, nascuda al molí, repassa la història de l’equipament

va fer moldre el gra, va jugar, es va 
casar i va tenir la seva filla Maria He-
lena Romo Soldevila. Hi va viure fins 
al 1968, any en què es va traslladar 
amb la família a Castellar, i el molí va 
tancar les portes per sempre, tot i que 
ja feia anys que no funcionava. Però 
la història de la família Soldevila i el 
molí Barata es remunta molts anys 
abans, concretament al 1872. I va ser 
arran de la secció Postals de Caste-

TESTIMONI | HISTÒRIA

llar de L’Actual 713 que la Maria, molt 
vívida intel·lectualment, va posar-se 
en contacte amb el setmanari caste-
llarenc per compartir un tros de la 
seva vida i de la història de Castellar.

Com dèiem, era final del segle 
XIX quan Pere Soldevila Valenzuela, 
besavi de la Maria, va llogar el molí 
a la família Barata. Va passar a Joan 
Soldevila Homet i, amb els anys, a 
Pere Soldevila Sala, pare de la Maria. 
“El molí tenia dues moles hidràuli-
ques, una de blat i l’altra de blat de 
moro, la bassa d’aigua era darrere 
de la casa, engegaves la tremuja i 
es posaven a rodar. Quan tenia 10 
o 12 anys jo l’havia fet anar. Venia 
molta gent del voltant, també de 
Sant Llorenç, que tenien camps 
de blat i de blat de moro. L’època 
més esplendorosa va ser abans de 
la Guerra Civil”.

La Maria diu que viure al molí, 
envoltada de natura, era perfecte. 
“Quan vam venir a viure a Caste-
llar, al principi, trobava a faltar la 
remor de l’aigua”. Durant la guer-
ra, encara hi havia feina, però la cosa 
va anar de baixada i després, el 1939, 
ja el van tancar. A més dels estralls 
de la guerra, va coincidir que el se-
nyor Oliver va posar una farinera a 
Castellar. “Cap a l’any 1942 el meu 
pare va posar una graneria al car-
rer Major, 90. Hi veníem gra, però 
també altres productes”, recorda 
Soldevila.   || CRISTINA DOMENE

Decidim Castellar ha fet una donació de 14.000 € al projecte museístic 
CINAC (Centre d’Interpretació del Nucli Arqueològic de Castellar), pro-
mogut pel Centre d’Estudis de Castellar i amb col·laboració amb l’Ajun-
tament. “Aquest ens sembla un projecte d’especial interès destinat al 
coneixement dels orígens i el desenvolupament històric de la vila de 
Castellar del Vallès”, constaten des de Decidim.

La formació, que amb aquesta donació es dissol i deixa d’existir com a 
partit polític local,  recorda que el 2016 ja va esmentar la necessitat “d’ex-
posar públicament les troballes visigòtiques aparegudes amb motiu 
de les obres de remodelació de la plaça Major”. Per això, set anys des-
prés, “ens congratulem  que es materialitzi un projecte que, un cop 
acabat, permetrà a la ciutadania de Castellar i comarca, i especial-
ment a les escoles i instituts, disposar d’una exposició permanent de 
la història dels orígens de la nostra vila”.

Decidim Castellar, que va estar a l’Ajuntament entre els anys 2015 i 
2019, en un dels punts del seu programa polític, defensava que els seus re-
gidors no cobressin personalment les nòmines que l’Ajuntament els paga-
va. Aquesta disposició es va aplicar en ferm i d’aquesta manera es va anar 
creant una bossa dinerària que va permetre, en una primera fase, l’any 
2021, donar suport a projectes d’aplicació dins el municipi com el Projec-
te de Sedestació Activa, de la Sala Puigverd; el Projecte Biodiversifiquem 
l’Entorn Escolar, Replantegem la Ciutat, de l’ADENC; el Projecte Inclusiu 
del CAC, i el Projecte Viver i Hàbitat de Cal Gorina, per un total de 20.864 €. 
Ara tanca la seva etapa amb aquests 14.000 €.  || REDACCIÓ

Decidim dona 14.000 € al 
projecte museístic del CINAC

La presidenta del Centre d’Estudis, Marina Antúnez, i Ita Espinosa, de Decidim. || CEDIDA

ACORD | CENTRE D’ESTUDIS
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Nova inversió en sòl per a habitatge
El primer ple ordinari del mandat aprova destinar 3,5 milions per comprar sòl i edificis, i 2,5 per reduir el deute municipal

Tot i que 11 dels 21 regidors repetei-
xen aquest mandat al consistori de 
Castellar del Vallès, la recomposició 
de gairebé tots els grups de l’oposició 
genera unes noves dinàmiques en el 
desenvolupament dels plens. Com es 
va poder veure en el primer ple or-
dinari que s’ha fet aquest mandat hi 
havia certa sensació de presa de con-
tacte. D’entrada, es va constatar que 
ERC vol marcar el pas de l’oposició 
com a grup majoritari, mentre que 
Junts per Castellar, almenys en el ple 
de juliol, va apostar per cercar acords 
amb l’equip de govern que, cal recor-
dar, disposa de majoria absoluta per 
quart mandat consecutiu. També el 
to del debat, sobretot en els punts de 
les mocions presentades pels grups 
de l’oposició, es van veure nous es-
tils tant entre els regidors del govern 
com de l’oposició.

D’entrada, l’equip de govern va 
presentar en el ple just abans de va-
cances tota una bateria de qüestions 
resolutives pendents de tràmits com 
l’aprovació del compte general o les 
aprovacions provisionals de dues 
operacions urbanístiques que s’es-
tan tramitant. També es va apro-
var amb el suport de totes les forces 
d’una modificació de crèdit per incor-
porar més de 6 milions procedents 
dels romanents a les inversions del 
pressupost del 2023, segons va deta-
llar la primera tinent d’alcalde i por-
taveu Yolanda Rivera. “2,5 milions 
serviran per cancel·lar operacions 
de crèdit i aconseguir amortitzaci-
ons que faran que l’endeutament 
municipal quedi per sota del 5%”, 
va informar Rivera. La part més im-
portant d’aquests 6 milions, en con-
cret 3,5, es destinarà “a la compra 
d’alguns solars per dedicar a l’ha-
bitatge públic pensant sobretot 
en la gent jove, i també es vol des-
tinar a la compra d’edificis amb 
valor patrimonial”, va dir la regi-
dora. També hi haurà partides per 

 J. G.

La darrera sessió plenària abans de vacances es va celebrar dimarts passat a Ca l’Alberola. || R. GÓMEZ

ajudar el comerç local, per adquirir 
un vehicle per als ADF o per posar 
en marxa un transport d’autobús per 
portar a l’escola alumnes de primà-
ria i secundària de Can Font.

Dolors Ruiz, portaveu d’ERC, 
va valorar positivament la compra 
de sòl: “Per fi apostem per adqui-
rir solars i comprar edificis que 
ens permetran disposar d’habi-
tatge públic i d’emergència soci-
al”, va dir. Sobre el vehicle dels ADF, 
va afegir que també caldria haver 
apostat per accions per “reduir la 
massa calòrica dels boscos i una 
gestió millor de la biomassa, per-
què tenir un nou vehicle no atu-
rarà el foc”. En aquest sentit, Miki 
Vilanova, d’Ara Toca, va afegir que 
“amb tanta sequera més endavant 
es poden produir inundacions, i 
som un dels municipis que tenim 
el pla d’emergències caducat se-
gons un informe fet públic a TV3”.

L’apartat deliberatiu del ple 

tenia en l’ordre del dia cinc moci-
ons, però finalment van ser quatre 
les que es van votar perquè la que 
feia referència a la caserna de la 
guàrdia civil presentada per ERC 
va quedar sobre la taula per al pro-
per ple a l’espera de novetats en les 
negociacions amb la propietat. Les 
altres dues mocions d’ERC van ser 
tombades per l’equip de govern. La 
dedicada al pla d’emergència en si-
tuació de sequera volia posar de ma-
nifest, en paraules del regidor d’ERC 
Josep Maria Calaf, “la manca d’inte-
rès i poca celeritat” de l’equip de go-
vern en dotar l’Ajuntament d’aquest 
pla, “quan tenim l’obligació de te-
nir-ho”. Una qüestió que el regidor 
de Via Pública, Pepe Leiva, va voler 
rebatre enumerant totes les accions 
que s’han dut a terme o s’estan duent 
a terme al voltant de la situació de se-
quera. “S’està fent una tasca molt 
important al marge que s’estigui 
esperant l’aprovació definitiva del 

pla contra la sequera per part de la 
Generalitat”, va dir Leiva.

Tampoc es va aprovar la moció 
d’ERC dedicada a l’educació de 0 a 3 
anys. La regidora republicana Susan 
Galí va defensar una proposta per 
“fer créixer l’oferta de places pú-
bliques”. La moció proposava crear 
una taula de participació ciutadana 
amb les AFA, docents i entitats rela-
cionades amb l’etapa 0 a 3 “que mar-
qui les accions a prioritzar i la seva 
calendarització”, va dir Galí. La re-
gidora d’ERC també va destacar que 
s’ha de fer un “canvi de paradigma 
educatiu” pensant en les necessitats 
d’aquesta etapa de la vida. La regi-
dora d’Educació, Anna Riera, va ar-
gumentar el vot contrari de l’equip 
de govern defensant tots els esforços 
fets en els darrers mandats al vol-
tant de les dues escoles bressol mu-
nicipals que té el municipi amb 155 
places i va recordar que “l’adminis-
tració local està prestant un ser-

vei que hauria d’oferir la Genera-
litat”. Riera també va informar que 
Colobrers oferirà 13 places més per al 
proper curs, fet amb el qual discrepa 
l’AFA del centre tal com va expres-
sar en una intervenció que va fer al 
ple la seva portaveu Anahí Castilla. 
“No estem d’acord amb l’ampliació 
d’una escola que no té ni 15 anys, és 
un pegat”, va dir la representant de 
l’AFA, que va posar sobre la taula la 
necessitat d’una tercera escola bres-
sol municipal. Sobre l’educació 0 a 3 
l’alcalde Ignasi Giménez va recordar 
que diversos ajuntaments, Castellar 
un d’ells, acabaven de guanyar als tri-
bunals un recurs pels deutes no sa-
tisfets per part de la Generalitat en 
el finançament de les escoles bres-
sol que, en el cas de Castellar, són 
500.000 euros. “Suposen una càr-
rega important als nostres pres-
supostos, i la Generalitat no està 
a l’altura”, va resumir Giménez.

mocions de junts

Millor sort van tenir les dues mocions 
presentades per Junts per Castellar 
que van ser aprovades amb esmenes 
de l’equip de govern. El portaveu Joan 
Juni va defensar la proposta d’esta-
blir “un sistema de passos de via-
nants intel·ligents que augmenta-
rà la seguretat tant per a vianants 
com per a conductors i baixarà el 
risc d’atropellament”. Es va acor-
dar fer una prova pilot a la zona de 
la plaça del Mercat. D’altra banda, 
també es va aprovar la proposta de 
Junts sobre la figura dels agents cí-
vics amb esmenes de l’equip de go-
vern, una “figura que contribueix 
a alliberar tasques de la policia 
local i que ajuda a recuperar la fi-
gura de les patrulles a peu en tas-
ques informatives, educadores i de 
sensibilització”, va detallar el regi-
dor de  Junts Lluís López. L’acord es-
tableix que s’incorporarà aquesta fi-
gura en campanyes concretes o amb 
la renovació de contractes, com en el 
cas del de residus, que aviat s’hau-
rà de licitar.  
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Espais enjardinats de baix manteniment
L’Institut Les Garberes i la Regidoria d’Espai Públic confeccionen parterres amb plantes de baixa necessitat hídrica

Tan important és tenir reserva 
d’aigua com saber estalviar-la. Per 
aquest motiu, una de les apostes de 
l’Ajuntament de Castellar en els dar-
rers anys ha estat crear o remodelar 
espais enjardinats, però amb criteris 
de baix manteniment, que a més fo-
mentin la biodiversitat. Ha estat una 
aposta col·laborativa entre l’Institut 
de Jardineria i Agricultura Les Gar-
beres i la Regidoria d’Espai Públic 
i Verd Urbà de Castellar del Vallès. 

Així, en els darrers anys, alum-
nes del cicle formatiu de grau supe-
rior de paisatgisme i medi rural, del 
Cicle formatiu de grau mitjà de jardi-
neria i floristeria i personal de la bri-
gada han intervingut en espais de la 
plaça Lluís Companys, de la Ronda 
Llevant, Torre Balada i la plaça Ca-
nigó. En aquest darrer curs, s’han 
creat espais al carrer Suïssa, a la 
rotonda de la Dona Acollidora i a la 
plaça Llibertat. Aquests parterres 
tenen unes característiques concre-
tes pensades perquè l’espai tingui un 
baix manteniment i una baixa ne-
cessitat hídrica. Es planten espèci-
es adaptades al sòl i al clima de Cas-
tellar, que fomenten la biodiversitat, 
atrauen la fauna auxiliar i tenen un 
període de floració molt perllongat 
per ajudar els pol·linitzadors. Des 
de l’equip directiu de l’Institut Les 
Garberes, Alba Mateo assegura que 
aquests requisits no es podien elu-
dir: “Cada vegada plou menys i no 
es poden sostenir espais que s’ha-
gin de regar. Va sorgir la demanda 
de crear nous espais que estaven 

  Cristina Domene

Un dels espais enjardinats amb baixa necessitat hídrica es troba al carrer Suïssa, al costat de l’Espai Tolrà. || C. DÍAZ

previstos remodelar a Castellar, 
i amb els alumnes hem fet aques-
tes intervencions”. La selecció de 
plantes no ha estat a la babalà. L’ins-
titut té al seu recinte, des de fa tres 
anys, un jardí experimental i demos-
tratiu sense reg, amb plantes orna-
mentals i del Vallès que funcionen 
sense reg, només amb l’aigua de la 
pluja. “Vam començar a implan-
tar-lo de prova i ho hem traslla-
dat fora. Al principi, els primers 
dos mesos, als parterres de la via 

pública sí que es reguen les plan-
tes per fer intervenció i que arre-
lin bé. Després cada vegada van 
necessitant menys aigua, i l’ob-
jectiu és que acabin vivint només 
amb la de la pluja”, explica Mateo. 

Des de la Regidoria d’Espai 
Públic i Verd Urbà es mostren molt 
satisfets d’aquest conveni amb l’Ins-
titut Les Garberes: “Una vegada 
les plantes arrelen, cada vegada  
tenen menys necessitat hídrica, 
és l’aposta que s’està fent tenint 

en compte, a més, la situació de se-
quera”, recorda el regidor de l’àrea, 
Pepe Leiva.

De cara al curs que ve, ja s’han 
programat la modificació de dos 
nous espais. Els alumnes del grau 
mitjà faran una nova intervenció a 
la Ronda Llevant i els del grau su-
perior, al Centre de Serveis. “La in-
tenció és eliminar la gespa, que té 
una alta demanda hídrica, i canvi-
ar-la per un jardí de sàlvies”, ex-
plica Mateo. 

hotel per a insectes

Si passegeu per Castellar i us atu-
reu a observar les plantes d’aquests 
parterres, moltes d’elles aromàti-
ques, podreu copsar que en alguns 
d’aquests espais també hi ha instal-
lats uns mòduls amb fusta i pedra. 
Són hotels per a insectes, un hàbitat 
artificial creat amb l’objectiu d’afavo-
rir la nidificació i cria d’abelles i ves-
pes solitàries i com a refugi d’altres 
insectes. “Des de Les Garberes ens 
van dir que era important instal-
lar aquests mòduls perquè els in-
sectes que pol·linitzen o viuen en 
aquestes plantes puguin tenir un 
refugi dins del parterre”, detalla 
el regidor Leiva. Mateo afegeix: “És 
una mesura funcional, per poten-
ciar la biodiversitat, però per les 
dimensions de l’hotel, és sobretot 
una mesura pedagògica, de cara a 
la ciutadania”. 

De fet, si es passeja per aques-
tes zones amb ànim contemplatiu, 
podem observar abelles voletejant. 
A diferència de les seves cosines so-
cials, aquests insectes construei-
xen el niu de manera individual. No 
són agressives. El 95% de les espè-
cies existents a la península Ibèrica 
són solitàries i la seva funció princi-
pal és la pol·linització. Aquests efi-
caços pol·linitzadors estan en greu 
declivi en tot el planeta a causa dels 
insecticides, la destrucció dels seus 
hàbitats naturals, la contaminació 
i el canvi climàtic. Les abelles són 
fonamentals per a la producció de 
llavors de la majoria de les plantes i 
les hortalisses, i les vespes tenen la 
gran funció de control biològic d’al-
gunes plagues. 

L’Institut Les Garberes, que ofereix 
formació en els àmbits professionals 
de la jardineria, l’agricultura i el pai-
satgisme, encara té places disponi-
bles per al curs que ve. Així, el curs 
PFI d’auxiliar de viver i jardins té 
la matrícula oberta fins que s’ompli 
el grup. D’altra banda, la 2a fase de 
preinscripció del cicle formatiu de 
grau mitjà de producció agroecolò-
gica es durà a terme del 25 al 27 de 
juliol. I respecte al cicle formatiu de 
grau superior de paisatgisme i medi 
rural, la 2a fase de preinscripció es 
farà el 6 i 7 de setembre.

Places vacants per al curs que ve a l’Institut Les Garberes 

El centre ofereix 
formació en jardineria,
agricultura i 
paisatgisme

L’institut, que enguany ha re-
alitzat l’11è curs, s’ha convertit en 
un referent en la formació d’aquest 
àmbit professional. “Han sigut uns 
anys de creixement i de consoli-
dació, i estem molt contents. És 
l’únic institut de la comarca que 
fa formació agrària, tenim una 
línia d’escola molt clara, en el sen-
tit que formem en tècniques agro-
nòmiques adaptades a les noves 
condicions climàtiques i en temes 
de jardineria sense reg i de baix 
manteniment, ens estem especi-
alitzant. Som punt de trobades 
per a persones que treballem en 
aquesta línia”, declara la directo-
ra del centre, ubicat al Pla de la Bru-
guera, Berta Tasias. 

Com explica la directora, l’actu-
alitat climatològica i la situació medi-
ambiental està molt present en el dia 

FORMACIÓ | PLACES LLIURES

ESPAI PÚBLIC | VERD URBÀ

a dia del centre. “Fa anys que, mal-
auradament, treballem en aquesta 
línia. És una pena perquè fa molt de 
temps que l’alarma està donada. El 
que hem estat investigant i provant 
en els darrers anys, ja està passant 
i l’hem de començar a aplicar. Per 
sort estem una mica formats i pre-
parats per afrontar-ho”.

L’institut és un referent a la co-
marca i de fet, col·labora amb molts 
ens. Aquest any han iniciat un projec-
te en col·laboració amb el Consell Co-
marcal del Vallès Occidental, un banc 
de llavors, que es custodiarà des de 
l’institut. “També amb el Gremi de 
Jardineria, perquè l’any que ve oferi-
rem formació continuada per a tre-
balladors aquí, a l’institut”. 

Per a qualsevol informació podeu 
contactar directament amb el centre 
al telèfon 937143819.  || C. DOMENEL’Institut Les Garberes fa una gran aposta per la formació pràctica. | | AJ. CASTELLAR

medi ambient
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Les temperatures 
elevades poden 
provocar un cop 
de calor als animals  

La primera quinzena del mes ha estat 
marcada per la segona onada de calor 
de l’estiu, amb temperatures que han 
vorejat a Castellar els 40 graus. Les 
mascotes, i especialment els gossos, 
són un dels col·lectius de risc. L’epi-
sodi de xafogor i altes temperatures 
sostingudes durant tota la jornada, 
amb nits tropicals que superen els 
20 graus, poden agreujar patologies 
prèvies o derivar, si no tenim cura, en 
un cop de calor. 

Els buldogs i els carlins, però 
també els gats perses, dues races amb 
el morro més xato, són més propensos 
a patir un cop de calor perquè tenen 
més dificultat per respirar. També ho 
són els animals de pèl més fosc i curt, 
que acumulen més temperatura. Per 
contra, els de pelatge blanc es poden 
cremar pel sol, i els de pèl abundant, 
tot i que els protegeix, si pateixen un 

Com la calor afecta 
les mascotes 

cop de calor és més difícil dissipar-lo. 
El pèl actua com un aïllant i pot ser 
contraproduent rapar-los. 

Des de la clínica Bitxos de Cas-
tellar expliquen que per prevenir un 
cop de calor és recomanable “evitar 
les passejades al centre de la jor-
nada, i si són indispensables, que 
sigui per una zona enjardinada i 
amb ombra”. L’asfalt acumula fà-
cilment la temperatura i pot ferir els 
coixinets dels animals. En totes les 
passejades, és molt important sortir 
amb aigua per remullar l’animal i fer-
lo beure, i si veiem que està cansat, no 
l’hem de forçar que jugui o corri, sinó 
que és millor tornar a casa per refugi-
ar-nos de la calor. Espais naturals com 
els rius i la platja, a l’inici o el final de la 
jornada, poden ser refugis climàtics 
i una bona opció per una passejada. 
Però si es banyen al mar o al riu, s’han 
de rentar amb aigua dolça a casa per 
evitar una dermatitis.

D’altra banda, és crucial condi-
cionar la llar si s’han de quedar sols 
perquè sempre trobin espais ben ven-
tilats amb temperatures suaus, i aigua 
a l’abast. No podem deixar tancats en 
un cotxe exposat al sol la nostra mas-
cota, perquè l’efecte lupa i la manca 

És important mantenir hidratades i fresques les nostres mascotes.  || R. GÓMEZ 

de ventilació convertiran l’automòbil 
en una trampa mortal. Els veterina-
ris del centre recorden que també es 
poden posar “glaçons a l’abeurador 
perquè es refresquin mentre estan 
a casa”. També hi ha models de bol 
que es poden congelar i ajuden a man-
tenir l’aigua fresca durant hores. Una 
altra alternativa perquè estiguin ben 
hidratats i es refresquin és elaborar 
gelats casolans per a mascotes. Per 

exemple es pot congelar pinso o lla-
minadures, o fins i tot fruita, amb mo-
deració. Una dieta humida i pautar 
els àpats en les hores de menys calor 
també afavoriran la hidratació i que 
els animals recuperin la gana. 

Des de Bitxos recorden que 
també existeix algun model d’arnès 
amb capacitat per a una bossa refri-
gerant, que evitarà que la temperatu-
ra de l’animal esdevingui crítica du-

rant una passejada. En aquesta línia, 
l’oferta de productes per a la llar és 
àmplia, amb coixins i llitets que alli-
beren fred quan entren en contacte 
amb l’animal. 

Els primers símptomes d’un cop 
de calor en un animal, tal com detallen 
des de Bitxos, són “la hipertèrmia, és 
a dir, tenir el cos calent, i que inten-
ten respirar més ràpidament, amb 
la boca oberta i la llengua fora”. Els 
gossos i els gats no suen, i justament 
rebaixen la temperatura corporal ac-
celerant la respiració i ventilant la llen-
gua. També pot ser una pista que els 
animals ho estan passant malament, 
que estiguin més cansats i tinguin di-
ficultats per aixecar-se de terra, “que 
beguin molta aigua de cop i la vomi-
tin”, expliquen des de  la clínica ve-
terinària. “Que el gos estigui molta 
estona en un lloc exposat a altes 
temperatures, com una terrassa, 
poden provocar-ho”.

Si sospitem que la nostra mas-
cota pateix un cop de calor, s’ha de 
visitar immediatament un centre 
veterinari per atendre l’animal, per-
què les conseqüències poden ser fa-
tals, i fins i tot poden arribar a morir. 
“De camí al veterinari podem in-
tentar rebaixar la temperatura de 
l’animal amb una tovallola mulla-
da, amb una dutxa d’aigua freda i 
alcohol a les potes. Si ens passa a la 
muntanya, es pot buscar una font o 
el riu per remullar-lo, però s’ha de 
buscar assistència mèdica perquè 
els danys poden ser irreversibles”, 
concreten.   ||  ROCÍO GÓMEZ 
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La nau de Merxandising a Can Carner. || ARXIU

EMPRESA | CAN CARNER

COMERÇ | REBAIXES D’ESTIU

Productes de marxandatge fets a Castellar
Merxandising ofereix solucions en vestuari laboral, gadgets i regals personalitzats per a empreses de tot el món

Tot va començar durant la pandèmia. 
“Som una empresa familiar, el meu 
marit es dedica a la climatització i 
jo al comerç internacional”, assegu-
ra Monica Araujo, que dirigeix Mer-
xandising, que ofereix tota mena de 
solucions en vestuari laboral, gadgets 
i regals personalitzats per a empre-
ses d’arreu del món.

El matrimoni va comprar una 
nau al carrer Terra Alta del polígon de 
Can Carner amb la intenció de fer-hi 
trasters. “Amb la pandèmia em vaig 
quedar sense feina i vaig decidir for-
mar-me i fer una mena d’estudi de 
mercat sobre les necessitats que 
tenien les empreses, i poder oferir 
solucions de marxandatge una ve-
gada hagués passat tota aquesta 

etapa de la Covid”, constata Arau-
jo. Així doncs, a la nau de Can Carner 
hi conviuen tres activitats: la clima-
tització, els trasters i Merxandising.

Aprofitant el seu coneixement 
sobre comerç internacional, Araujo 
ha bastit una empresa especialitza-
da en regals empresarials, marxan-
datge, roba casual, roba de treball, 
sanitari i neteja, roba d’alta visibi-
litat, hostaleria, protecció laboral, 
talles grans, esports i roba infantil. 
“Tenim un ‘showroom’ d’uns 100 
metres quadrats i una zona outlet 
que obrim cada dia des de les 7.30 
fins a les 13.30 h”, constata la directo-
ra de l’empresa. Merxandising treba-
lla amb marques com U-Power, Roly, 
Clique, Makito, Sols, Projob, Harvest, 
Neoblu, Printer i Craft, algunes de 
vestuari laboral i d’altres dedicades 
a la moda casual.

A més, Merxandising compta 
amb taller propi i es poden fer rètols i 
vinils per a vehicles, brodats, serigra-
fia i estampació. “Sempre dic que des 
de Castellar, des d’una nau de Can 
Carner,  oferim i fabriquem produc-
tes per a tot el món”, explica Araujo.  

Recentment, l’empresa castella-
renca va estar present a la fira Cine-
Europe2023, la convenció i la fira eu-
ropea de més èxit per als expositors 
del cinema que es va celebrar al Cen-
tre de Convencions Internacional de  
Barcelona al mes de juny. “Vam poder 
fer contactes entre les empreses ex-
positores de cinema que potser es 
poden convertir en un futur en cli-
ents nostres”, assegura Araujo. Per 
això, la intenció de Merxandising és 
oferir les seves solucions de marxan-
datge als expositors de les fires que es 
vagin celebrant a Barcelona.

L’1 de juliol van començar de mane-
ra oficial les rebaixes d’estiu 2023.  El 
període amb descomptes especials fi-
nalitzarà el dia 31 d’agost i, per tant, 
les rebaixes duraran exactament dos 
mesos. Una enquesta recent de l’Or-
ganització de Consumidors i Usuaris 
(OCU) ha assenyalat que comprar 
roba i accessoris aquest 2023 és di-
fícil o molt difícil per a 4 de cada 10 
usuaris, tot i que el preu de la roba i 
el calçat ha baixat un 0,8% des que va 
començar l’any. I és potser aquest pe-
ríode de rebaixes d’estiu quan, segons 
l’organització de consumidors , mol-
tes famílies aprofitaran per adquirir 
peces de vestir que tenien pendents 
de comprar, de manera que s’esperen 
a preus més econòmics.

Segons  Anna Vilà, responsable 
de la botiga Midudu i tresorera de Co-
merç Castellar, “les rebaixes no són 
gran cosa, Castellar no és un poble 
que es bolqui amb les rebaixes i tam-
poc és que hi hagi un boom de ven-
des”. En tot cas, la sensació dels co-
merciants locals és que les rebaixes 
són més profitoses per a les superfí-
cies comercials o grans botigues. A 
més, Vilà subratlla que amb l’apa-

A la recerca de peces rebaixades
L’1 de juliol van 
començar les 
rebaixes d’estiu 
amb interessants 
descomptes

  Jordi Rius

L’establiment Midudu durant la celebració de Botigues a la Fresca. ||  COMERÇ CASTELLAR

rició d’internet “les rebaixes han 
perdut la gràcia, ara tot l’any hi ha 
coses rebaixades i potser s’ha per-
dut allò d’aprofitar que arribaven 
les rebaixes per comprar bé, ara ho 
pots fer tot l’any”.

botigues al carrer el 28 i 29
Comerç Castellar va començar les 
rebaixes d’estiu el 30 de juny fent 
l’activitat de Botigues al Carrer, 
allargant l’horari d’obertura fins  
a les 21 hores i regalant barrets de 

palla als clients. Va ser una activitat 
que es va fer coincidir amb el Tast 
d’Estiu. L’entitat comercial repeti-
rà l’activitat per al final del període 
de rebaixes, els dies 28 i 29 de juli-
ol, amb el remat final de tempora-
da. A més, entre totes les compres 
es sortejaran vals per gastar en els 
comerços associats a Comerç Cas-
tellar. Amb aquestes dues botigues 
a la fresca, l’entitat comercial espe-
ra haver donat una embranzida a 
les compres en aquest període de 
rebaixes d’estiu.

“Normalment, a l’Street 
Market al setembre, per Festa 
Major, aprofitàvem per fer el 
remat final de les rebaixes i aca-
bar de treure el gènere que te-
níem”, explica Vilà. Aquest any 
“volem fer la liquidació total de 
rebaixes els dies 28 i 29 de juliol, 
una mica perquè la gent pugui 
comprar la roba molt rebaixada 
i encara tindrà tot el mes d’agost 
i setembre per poder posar-se-la”.

decàleg per evitar problemes

A l’hora d’anar de rebaixes, cal tenir 
en compte un seguit de consells i as-
pectes que cal considerar per fer 
una bona compra durant les rebai-
xes i evitar ensurts en aquesta cam-
panya comercial. Les normes esta-
bleixen que els productes rebaixats 
han d’haver format part de l’oferta 
habitual de l’establiment durant al-
menys un mes.

Els objectes han de mostrar, al 
costat del rebaixat, el preu original, 
o bé indicar de manera clara el per-
centatge de la rebaixa.

La qualitat dels productes 

rebaixats no pot diferenciar-se en 
res de la que tenien abans d’estar 
rebaixats.

La garantia i el servei postven-
da és igual, independentment que es 
compri el producte durant les rebai-
xes o fora d’aquell període.

En cas que s’estableixin con-
dicions especials per al període de 
rebaixes (limitacions en el mitjà de 
pagament o en les devolucions), els 
establiments estan obligats a indi-
car-ho expressament de manera vi-
sible al comerç.

Cal conservar el tiquet, que 
és indispensable per a qualsevol 
possible reclamació, canvi, devo-
lució, etcètera.

Si el producte està en perfecte 
estat, l’establiment no està obligat a 
canviar-lo (excepte si així ho anun-
cia o publicita expressament), en-
cara que la majoria dels comerços 
ho fan, perquè és una bona pràcti-
ca comercial. En qualsevol cas, no 
tenen perquè retornar els diners: 
també poden canviar-lo per un altre 
article o un val.

En les compres en línia, el con-
sumidor està especialment protegit: 
té 14 dies naturals per retornar la 
seva compra si no el convenç.

Si s’aprofiten les rebaixes per 
comprar algun electrodomèstic 
o aparell electrònic, es recoma-
na consultar primer els compara-
dors de preus.

En tot cas, s’ha d’evitar caure 
en el parany del consum excessiu: 
s’ha d’aprofitar per equipar-se a un 
mateix, la família o la llar amb mi-
llors preus sense deixar-se portar 
per compres impulsives. 

  J. R.
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actualitat

Amb una taxa del 7,1% i un total 
de 902 persones a l’atur, Caste-
llar és un dels municipis del Va-
llès Occidental en millor situació, 
només per darrere de Sant Cugat 
i Sant Quirze entre els municipis 
vallesans amb més de 10.000 habi-
tants. Ara bé, si es posa la lupa en 
el perfil de les persones desocu-
pades es pot comprovar amb pre-
ocupació que hi ha un col·lectiu 
especialment penalitzat a l’hora 
de reingressar en l’ocupació: és 
el col·lectiu de les dones majors 
de 45 anys. 

Segons dades del darrer In-
foatur elaborat per l’Observato-
ri del Consell Comarcal, al juny 
hi havia a Castellar 490 dones a 

les llistes de l’atur i 350 homes, 
xifres que es tradueixen en una 
taxa d’atur de les dones del 8,9% i 
del 5,4% per als homes. Si compa-
rem les taxes d’atur amb la mit-
jana comarcal veiem que la taxa 
d’atur femenina s’enfila por sobre 
del 13,4% i en el cas dels homes se 

L’atur femení, principal escull 
per aconseguir la plena ocupació
Segons l’últim Infoatur, 
al juny hi havia a 
Castellar 490 dones 
a les llistes d’atur 
davant de 350 homes

  Redacció

situa gairebé en el 8,5%. La dis-
minució anual a nivell comarcal 
de  l’atur ha estat més marcada en 
les dones (-2,9%) que en els homes 
(-0,4%). En comparar amb el juny 
del 2022, la  desocupació s’ha re-
duït en 771 persones en el cas de 
les dones i en 77 en el dels homes.

grups d’edat

Per grups d’edat la taxa d’atur més 
elevada es dona entre els majors de 
55 anys, ja que arriba al 14,5%, men-
tre que la més baixa es dona en la 
franja de persones entre els 30 i els 
44 anys que es troba en el 4,9%. De 
fet, molt similar és la taxa entre les 
persones de 45 a 54 anys (5,1%) i entre 
els joves de 16 a 29 anys (5,5%). A ni-
vell comarcal, en totes les franges 
d’edat, la taxa d’atur és superior a la 
de Castellar, destaca especialment 
la dels majors de 55 anys, que és del 
16% entre els vallesans.

Tot i que no hi ha dades a nivell 
local, l’Infoatur també conté l’atur 
registrat per grups d’edat i nivell 
de formació al Vallès Occidental: en 
concret, el 62,9% de les persones de-
socupades té estudis de secundària 
obligatòria i una de cada quatre ha 
finalitzat estudis postobligatoris de 
secundària (10,5%) o superiors (15%).
A nivell general, en l’àmbit del Vallès 
Occidental, l’atur cau en disset muni-
cipis, augmenta en cinc i es manté en 
un. Entre els municipis que més  re-
dueixen l’atur, destaquen Sentmenat 
(-5,1%), Castellar del Vallès (-3,4%), 
Sabadell (-2,3%) i Santa Perpètua de 
Mogoda (-2,2%). 

Curs de formació ocupacional amb gran majoria de dones. || ARXIU

La conferenciant Michelle Osborne. 

XERRADA | 22 DE JULIOL

L’Església Evangèlica Bíblica de 
Castellar, ubicada al carrer Passeig, 
25, serà l’escenari aquest dissabte a 
partir de les 18 h de la conferència 
Escolta les veus dels nens víctimes del 
tràfic de persones a càrrec de Miche-
lle Osborne. La conferenciant,  que 
va coescriure el llibre The maid, on 
exposa històries reals sobre el tràfic 
de persones, és directora del Depar-
tament d’Administració d’Empre-
ses i Economia i també professo-
ra associada de la Universitat de 
Campbell, als Estats Units. Osbor-
ne té a més un doctorat en adminis-
tració d’empreses de la universitat 
George Fox a Oregon. L’entrada a 
l’acte és lliure i la conferència es de-
senvoluparà en anglès amb traduc-
ció al castellà.   ||  REDACCIÓ

L’església 
evangèlica aborda 
el tràfic de persones

ECONOMIA | DADES
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opinió Podeu escriure les vostres cartes a lactual@castellarvalles.cat. Deixeu nom, cognom, número de telèfon 
i número del DNI. Màxim 20 línies. Les cartes de més extensió poden ser extractades.Els escrits es publi-
caran per estricte ordre d’arribada. Les opinions han de ser respectuoses amb les persones i institucions.

Ja sé que és molt complicat acon-
seguir el silenci total a la nit. Sigui 
a Castellar del Vallès o a on sigui. 
D’això ja me’n faig càrrec. No podem 
evitar (o sí?) els cotxes que passen al 
doble de velocitat permesa amb la 
música a tot drap a les 3 de la mati-
nada, els adolescents que arriben de 
festa i s’acomiaden a crits de la resta 
d’amics o aquells treballadors que un 
cop surten de casa sigui quina sigui 
l’hora es creuen que tothom està des-
pert. Però sí que crec que podem evi-
tar coses com que el camió de les es-
combraries passi cada dos dies a les 
5.30 h de la matinada. Especialment 
si es tracta del camió de recollida 
pneumàtica (parlo dels contenidors 
soterrats del carrer Portugal) i que a 
més del gran soroll que fa, va acom-
panyat d’una vibració espectacular 
on (ara que ho tenim tot obert a l’es-
tiu) a més de despertar-nos, la ma-
joria dels dies fa que ja no puguem 
tornar a dormir per què ens queda 
poca estona per fer-ho.
Per què us feu una idea el camió triga 
uns 15 minuts a fer la seva feina. 15 
minuts de soroll potent i gran vibra-
ció a les 5.30 de la matinada. Em sem-
bla totalment innecessari tenint en 
compte com ha canviat Castellar pel 
que fa a la neteja. He tornat al poble 
després de 5 anys de viure fora i no 
sé si és que la gent s’ha tornat més 
incívica o és que no hi ha diners per 
dedicar a la neteja, però sincerament 
la majoria de carrers fan bastant de 
fàstic. Això sí, hem de treure els ca-
mions de la recollida a les 5.30.
Ja no demano més civisme, que 
també m’agradaria, però sí que de-
mano una miqueta de sentit comú a 
qui decideixi fer aquests meravello-
sos horaris de recollida.

A les 5.30 hores

 Alba González

 Ara Toca Castellar

 Joan Juni Ramon *

  Dolors Ruiz *

enen les eleccions ge-
nerals i tots els par-
tits estan nerviosos. 
Moltes de les seves 
promeses no es com-

pliran. No és estrany que la con-
fiança i la credibilitat en la classe 
política cada vegada sigui menor 
quan aquesta
dinàmica es repeteix de fa anys.
Fa molt de temps que parlem de la 
Ronda Nord, ens venen que hi ha 
acord entre els 3 municipis (Castellar 
del Vallès, Terrassa i Sabadell), que 
hi ha acord amb l’Estat i, per últim, 
que hi ha acord amb la Generalitat 
de Catalunya. 
En realitat només hi ha un acord 
d’intencions, sense obligacions, sig-
nat mitjançant una firma electrò-
nica el dia 07/07/2023 per la conse-
llera de Territori, Ester Capella, i la 
ministra de Transports, Mobilitat i 
Agenda Urbana, Raquel Sánchez, i 
que té vigència d’un any. Amb aques-
ta firma no es garanteix que s’exe-

eia Lorca que “la 
palabra es la única 
arma que merece la 
pena empuñar”. Jo 
afegiria que la pa-
raula sempre i el vot 

també. I el vot ho és especialment 
aquest diumenge, en el qual ens 
ho juguem tot. Ens hi van els drets 
més bàsics: la cultura, la llengua, 
la sanitat pública, el nostre auto-
govern i allò que som com a poble, 
la nostra identitat i les llibertats.
Aquest diumenge hem de votar Es-
querra Republicana per plantar 
cara des del Congrés al PP i a Vox. 
Aquest diumenge hem de votar Es-
querra Republicana per combatre 
aquest feixisme que sempre torna, 
i que ja hem vist com es comporta 
al País Valencià i a les Illes Bale-
ars.  Que sempre ataca amb el seu 
discurs a les dones, al col·lectiu 
LGTBI i especialment al col·lectiu 
trans, als migrants, a les persones 
racialitzades ... 
Tal com diu la Maria Dantas: “No 
n’hi ha prou amb no ser feixista; cal 
ser antifeixista. I cal unitat contra 
el feixisme i el racisme, i contra tots 
els discursos d’odi”.
I per   defensar Catalunya no ens 
serveix el PSC, un partit que va amb 
el fre de mà posat pel que respecta 

quest dimarts hem 
presentat en el ple 
les nostres dues pri-
meres mocions, que 
portàvem en el nostre 
programa electoral. 

Hem de dir que estem molt satisfets 
perquè s’han aprovat per unanimi-
tat. La primera tracta dels passos 
de vianants intel·ligents, apostem 
per un Castellar que avanci en les 
noves tecnologies, aquesta mesu-
ra ens aportaria més seguretat vi-
ària, tant per als vianants com per 
als conductors. Moltes ciutats del 
nostre voltant ja les han començat 
a incorporar. 
L’any que ve es posarà en marxa la 
implantació d’alguns com a prova, 
si la valoració és positiva, se’n durà 
a terme la instal·lació en els punts 
estratègics del poble.
La segona moció fa referència a la 
contractació d’agents cívics en perí-
odes o campanyes concretes; no és 
una figura desconeguda a Castellar, 
ja que a les zones de bany del riu 
i durant el temps de la pandèmia, 
va haver-hi contractats, que van 
fer una feina aprovada amb molt 
èxit. Les tasques serien conscien-
ciar els ciutadans sobre diferents 
qüestions que afecten tots els cas-
tellarencs i castellarenques: in-
formar de les normatives sobre el 
reciclatge, la tinença d’animals de 
companyia, la correcta circulació 
de les bicicletes i patinets, i altres 
funcions que es determinin, la in-
tenció és fer del nostre municipi un 
lloc més net i que el civisme sigui 
el nostre segell.
Els tècnics de l’Ajuntament busca-
ran subvencions i ajuts, de tal ma-
nera que el cost econòmic podria 
no ser gaire elevat. Volem aprofitar 
per agrair la confiança de l’equip 
de govern, d’ERC i Ara Toca per 
votar a favor d’aquestes iniciatives.
D’altra banda, i com ja sabeu, 
aquest diumenge 23 de juliol tin-
dran lloc les eleccions a les Corts 
Generals (Congrés dels Diputats i 
Senat). Des de Junts per Castellar, 
animem tothom a fer valdre el vos-
tre dret i participar-hi, aquestes 
eleccions són de vital importància, 
hem d’aconseguir que s’escolti la 
veu del poble català, tan maltrac-
tat per part de l’estat espanyol des 
de temps immemorables.

*Portaveu del grup municipal de Junts 

per Castellar
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La Ronda Nord

Primeres mocions del nou 
mandat

La paraula sempre 
i el vot també

  Àngela Bailén *

quest cap de setma-
na passat, i per ter-
cer any consecutiu, 
hem pogut gaudir 
del FemFestival, un 

festival de música ideat i conce-
but per destacar i donar visibili-
tat al talent femení amb solistes, 

A

FemFestival. Nits d’estiu 
enriquides en clau 
femenina 

cuti la Ronda Nord. Des d’Ara Toca 
Castellar volen dir a tots els castella-
rencs que encara queda un llarg camí 
per recórrer, que no tot és bufar i fer 
ampolles, que no sabem què passarà 
quan passin les eleccions, si seguirà 
tot igual, si es guardarà a un calaix 
per a les pròximes eleccions cata-
lanes o si es farà feina de debò. Ara 
Toca Castellar està aquí per fer feina, 
perquè la Ronda Nord es faci realitat 
i que no sigui un miratge.

cantants, compositores i instru-
mentistes.
La idea de crear el FemFestival va 
néixer fa quatre anys de la siner-
gia de les regidories de Feminisme 
i Cultura, ambdues convençudes 
de la necessitat de donar aquest 
espai a les dones artistes, en vista 
de l’absència de paritat en la indús-
tria musical, com en altres àmbits, 
especialment l’artístic.
Les càlides nits d’estiu van ser 
alleujades amb la fresca de la plaça 
d’El Mirador. Divendres,  amb l’ac-
tuació de Las Karamba, música 
amb ritme, mestissatge i huma-
nitat, molt necessària en aquests 
darrers temps. 
És bo recordar que la fusió de cul-
tures sempre suma, mai resta. 
Dissabte, la força i temperament 
de les Maruja Limón, amb ritmes 
aflamencats  reivindicant la força i 
l’orgull dels orígens, un altre valor 
afegit que sempre cal recordar. 
I per posar la cirereta al pastís, 
diumenge a la nit, Les Que Fal-
taband van animar la plaça d’El 
Mirador amb les seves versions i 
coreografies, creant un ambient 
festiu i ple d’entusiasme amb un 
públic heterogeni, amb els joves 
com a protagonistes a primera fila.
Les tres nits, amb diferents estils, 
però amb el tret comú de dones a 
dalt de l’escenari reivindicant la 
seva força i presència i recordant 
que la lluita feminista no s’acaba 
mai, que hi ha maneres de lluitar 
i dalt d’un escenari a prime time és 
un bon amplificador per expres-
sar que tenim els mateixos drets.
Aquest any, com a novetat, hi ha 
la iniciativa, molt ben rebuda, de 
les propostes del Calissó, que ha 
aportat la seva programació amb 
les actuacions de Laura H i Maria 
Fort. I per posar la cirereta  Vila-
barrakes es va afegir el diumenge 
al migdia amb un vermut electrò-
nic amb propostes organitzades 
per dones.
Aquestes incorporacions venen a 
enriquir i a sumar un FemFesti-
val que aquest estiu compleix tres 
anys. Tant de bo puguem seguir 
sumant propostes l’estiu que ve i 
que n’arribin d’altres de noves i 
de diferents entitats, seran molt 
benvingudes,  sense perdre mai 
l’essència del FemFestival, que no 
deixa de ser tota una declaració 
d’intencions i una voluntat políti-
ca feminista.
El FemFestival no és només una 
sèrie de concerts durant les nits 
d’estiu, sinó que hi ha un propòsit 
i un objectiu més profund: donar 
visibilitat a les dones sobre els es-
cenaris i aportar el nostre granet 
de sorra per corregir una greu in-
justícia històrica. 
A la carpa instal·lada a la plaça, 
també es podien trobar productes 
de marxandatge de les regidories 
de Feminisme i LGTBIQ+ i fullets 
informatius sobre tots els serveis 
que ofereix l’Ajuntament en matè-
ria de polítiques de gènere.
Així doncs, ha estat un objectiu 
assolit: un tercer FemFestival en-
riquit amb propostes d’altres en-
titats,  i com van dir des de dalt l’es-
cenari, que visqui el FemFestival!

* Regidora de Drets Socials

FOTO DE LA SETMANA

La nova onada de calor es va deixar notar amb força aquest dimarts. Al-
guns dels termòmetres situats als exteriors de les farmàcies marcaven des 
del migdia temperatures al voltant dels 40 graus. I és que la segona quin-
zena de juliol està començant amb calor de rècord. El Servei Meteorolò-
gic de Catalunya va activar l’Alerta del Pla de Protecció Civil de Catalunya 
(PROCICAT) per calor molt intensa, sobretot, dimarts passat en què les 
temperatures van superar els 36 graus i fins i tot van vorejar els 40 graus 
a Castellar. La sensació de xafogor i ofec va continuar durant la nit, segons 
ja va advertir el Servei Meteorològic de Catalunya, amb nits tropicals que 
ens acompanyaran durant tota la setmana. La matinada de dimarts a di-
mecres va ser especialment difícil dormir.   || TEXT: REDACCIÓ  || FOTO:  J. C.

Temperatures de rècord

a drets socials, que no executa les 
inversions compromeses a Catalu-
nya però sí que ho fa amb les de Ma-
drid. Que és incapaç d’abordar el 
desastre de Rodalies. Que sempre 
prioritza els interessos d’Espanya 
a costa dels drets i de les llibertats 
dels catalans i les catalanes.
Aquest diumenge hem de votar Es-
querra Republicana perquè hem de-
mostrat que la nostra prioritat és 
el servei a totes les persones. Ho és 
al món local, al govern de la Gene-
ralitat i també al Congrés.
Aquest 23J concentrem tots els vots 
en defensa de Catalunya! Votem 
massivament Esquerra Republi-
cana! 

* Portaveu del grup municipal d’ERC
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opinió

es que vaig tenir el 
que jo considero el 
privilegi d’haver estat 
a l’interior d’un far, 
concretament dins la 

cúpula on s’alberga la llanterna –
lloc no accessible habitualment al 
públic–, sento una atracció espe-
cial per aquests àngels de la guar-
da ciclòpics.
L’ocasió va ser propiciada per la 
meva coneixença i relació profes-
sional amb el Benjamín, el faro-
ner responsable del funcionament 
i manteniment del far de Penísco-
la, i que al mateix temps regentava 
una petita galeria d’art, on s’acollien 
i exposaven regularment pintures 
meves a principis dels anys vuitanta. 
Aquest far l’any 1956 va protagonit-
zar un dels escenaris on es va rodar 
la pel·lícula Calabuch, de Berlanga, i 
va donar lloc a unes entretingudes 
escenes amb l’actor Pepe Isbert ju-
gant als escacs per telèfon amb el 
capellà del poble. De la meva visita 
encara conservo una enorme bom-
beta fosa amb la qual el Benjamín, 
tot orgullós, va obsequiar-me, i que 
jo vaig rebre amb un gran afecte.
Amb el pas del temps, i encara que 
només pugui visitar-los per fora, fre-
qüento sis fars diferents que cada ve-
gada m’estimo més. Aquests m’es-
peren a Menorca.
El conegut i cada vegada més reei-
xit Camí de Cavalls, que circumda 
l’illa, ens els posa tots a tocar en els 
seus diferents trams a excepció del 
far de l’Illa de l’Aire, el qual, com el 
seu nom indica s’ubica en una illa 
identificada amb aquest topònim. 
Per visitar-lo cal contractar alguna 
de les excursions marítimes habili-
tades a tal efecte i, si decidim fer-ho, 
tindrem l’oportunitat de compartir 
fugaçment l’hàbitat de la sarganta-
na negra, endèmica de l’illa. 
Aquest far va ser construït el 1860 
i amb una alçària de 38 metres és 
el més alt dels fars menorquins. De 
planta circular, va vestit de blanc 
i s’adorna amb quatre franges ne-
gres horitzontals. Tot ben plantat 
a l’illa és molt fotogènic vist des 
de Punta Prima, a la costa, apro-
ximadament a una distància d’un 
quilòmetre. Per anar coneixent els 
altres cinc fars només cal anar se-
guint el Camí de Cavalls, podent  
decidir iniciar-lo de forma aleatò-
ria, en tractar-se òbviament d’un 

  El més eteri. || JOAN MUNDET

Sis fars

D PLAÇA MAJOR

MIQUEL RAMOS
Pintor

traçat circular.
Si optem per començar per exem-
ple des de Ciutadella, a la bocana 
mateix del seu meravellós port na-
tural trobem Sa Farola, far de plan-
ta rodona construït el 1863 que, sent 
el més menut, avisa i guia als na-
vegants amb només 13 metres d’al-
çària. Aquest complementa el seu 
color blanc amb unes franges ne-
gres verticals i la seva cúpula es di-
ferencia de totes les altres perquè 
no ser semiesfèrica. La seva ubica-
ció permet uns bons primers plans 
fotogràfics i és de bon visitar com 
a complement de passeig per Ciu-
tadella. Costejant en direcció nord 
arribarem al far de Punta Nati, que 
data del 1913, té una alçària de 18 
metres i ens mostra dues caracte-
rístiques que el diferencien especi-
alment dels altres. És l’únic que no 
està pintat, no és blanc i deixa a la 
vista la nuesa dels carreus que el 
conformen. L’altra diferència està 
en la seva forma, ja que és de plan-
ta hexagonal. 
El seu entorn és el més àrid de tota 
l’illa i acull restes de defenses an-
tiaèries, búnquers i trinxeres de 
la guerra civil. És un enclavament 
molt freqüentat també per contem-
plar extraordinàries postes de sol.
El proper far que trobarem seguint 
per la costa nord és el de Cavalleria, 
que va ser edificat el 1857. Majestu-
ós, dalt d’un penya-segat a uns 100 

metres sobre el nivell del mar, mul-
tiplica la sensació òptica dels seus 
només 15 metres d’alçària. De plan-
ta rodona i totalment blanc s’acom-
panya en una de les seves depen-
dències auxiliars amb una petita 
cantina, que ofereix cafès, refres-
cos i una miqueta d’ombra mitjan-
çant unes ombrel·les.
En els baixos de l’edificació s’hi pot 
visitar el centre d’interpretació del 
Cap de Cavalleria i els seus voltants 
immediats també conserven nom-
brosos vestigis de la guerra civil. 
Aquests són freqüentats per ca-
bres salvatges les quals de vega-
des s’apropen als visitants tot pido-
lant-los engrunes dels seus pícnics.
Continuant el camí per la costa nord 
en direcció est arribarem al far de 
Favàritx. Datat del 1916 i amb una 
alçària de 28 metres. De planta ro-
dona, blanc i amb una franja negra 
que trepa en forma helicoidal, enfi-
lat en un entorn de terra negra con-
trastada amb les flors de dent de 
lleó, que s’esforcen a custodiar-lo 
entre llesques de pissarra. Aquesta 
planta és considerada invasora i pe-
riòdicament es fan campanyes per 
erradicar-la, prescindint de la seva 
bellesa plàstica. Un cop allà, cami-
nant una mitja horeta podrem re-
frescar-nos i descansar a les platges 
de Cala Presili i la platja d’en Tortu-
ga, que no ens deixaran acabar de 
tancar la boca.

Ja girant cap al sud, un cop vist a 
distància el far de l’Illa de l’Aire que 
hem comentat al principi i seguint la 
costa amb la intenció de retornar a 
Ciutadella, 9 km abans ens apareix 
el far de Cap d’Artrutx, que fou edi-
ficat el 1859 i que amb els seus 34 
metres és el segon més alt de l’illa. 
De fet, l’any 1969 l’alçària de la torre 
va ser augmentada en 17 metres, 
apart de reforçar-la amb 4 con-
traforts, oferint amb aquest detall 
una característica única a Balears.
Blanc i amb 3 franges negres horit-
zontals acompanya les ordes de vi-
sitants que acudeixen a s’hora baixa 
per contemplar les millors postes 
de sol, que dibuixen el perfil a con-
trallum de la veïna Mallorca.
Des de fa pocs anys, en els baixos de 
les seves dependències s’hi va ha-
bilitar un bar restaurant amb una 
extensa terrassa que serveix de 
platea per a aquest espectacle de la
natura. I, si començàvem amb la 
menció d’un privilegi, acabem afe-
gint-ne un altre. És el fet de poder 
contemplar aquesta col·lecció de 
fars en les diferents estacions de 
l’any, intercalant episodis de mar 
serena amb els seus moments in-
descriptibles de llum, i la temi-
ble mar brava que, aliada amb el 
vent, es desfoga oferint-nos verta-
ders festivals de sons, dirigits per  
Neptú des de les profunditats del 
seu regne.

“Encara que només 

pugui visitar-los 

per fora, freqüento 

sis fars diferents 

que cada vegada 

m’estimo més”
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Max Sánchez retorna a la competició

L’espera ha estat llarga per a Max Sán-
chez, que ha trigat gairebé un any a tor-
nar a pujar a una moto de competició 
en circuit d’asfalt. El pilot castellarenc, 
lluny dels circuits per la falta de patro-
cinis, ha entrat a formar part de l’equip 
Súper Hugo 44 Team per acabar les 
tres últimes cites del campionat.

Arriba un punt en la vida dels 
pilots de motociclisme en què els di-
ners ho són tot. Es necessiten entre 
80.000 i 180.000 € per poder tenir un 
equip de garanties en el campionat del 
món júnior, l’emmarcat en el FIM Ju-
niorGP, pas previ al mundial. Una des-
pesa que, excepte els milionaris, pocs 
es poden permetre cada temporada 
per arribar al més alt del motociclis-
me mundial. Això o tenir la quantitat 
de patrocinis adient per poder cobrir 
el pressupost, un altre aspecte molt 
complicat avui en dia.

És principalment per aquest 
motiu que el talent de Max Sánchez 
es va veure frenat fa dues tempora-
des, quan córrer amb el seu propi 
equip va deixar de ser viable esportiva-
ment. Des de llavors, només una cursa 
a Jerez, abans de lesionar-se al braç, 
és el bagatge d’aquest pilot reconver-
tit a tiktoker d’èxit amb el compte del 
seu taller castellarenc @artmotors.es.

Sánchez va tornar a la compe-
tició en la cinquena cita de la tempo-
rada al Circuit de Barcelona-Catalu-
nya, un dels seus preferits, de bracet 
de l’equip Súper Hugo 44 Team, que 
li ha donat la possibilitat de pilotar en 
les tres últimes curses de la tempora-
da de la Talents Cup a Barcelona, Al-

A dalt, Sánchez 

sobre el traçat 

del circuit. A 

sota, a la graella 

del Last Chance.

|| LIFE BELUCKY

Un any després, el pilot torna a pujar a una moto a la Talent Cup del FIM JrGP al Circuit de Barcelona-Catalunya

canyís i València.
Tot i que el cap de setmana no 

va anar rodat, el 31 va treure diverses 
conclusions del seu rendiment i evo-
lució. Amb 1,79 m d’alçada, les petites 
motos de la categoria li fan massa curt 
de potència i novament torna a tenir 
problemes amb alçada i pes, com ja li 
va passar el 2020 amb la Moto4.

Amb 51 pilots en pista, només 30 
podien formar part de la cursa i es va 
veure perjudicat per diversos errors, 
que van evitar la seva classificació. Ha-
vent rodat poc en les classificatòries, 
va quedar condemnat al Last Chance 
–una repesca de set voltes– on un 13è 
lloc no li va permetre accedir al premi 
de diumenge.

“L’any passat vaig fer un ‘wild-
card’ amb el KRT, però vaig tren-
car-me el radi i la meva progressió 
es va frenar. Després de ser el segon 
més ràpid a la Rookies Cup, no vaig 
entrar al campionat, i en els tests 
de Moto3 amb un equip vaig tenir 
la mala sort que va desaparèixer 
poc després i vaig quedar-me sense 
moto”, explica el pilot, que no ho ha tin-
gut gens fàcil. Durant tot el temps que 
no ha pilotat, Sánchez s’ha preparat a 
consciència, físicament  i mental, fent 
curses de motocròs i flat track, disci-
plines en què també destaca, tot espe-
rant el seu moment.

“Vaig molt passat de pes per 
a la meva envergadura en aques-
ta categoria, però em quedo amb el 
fet que he donat tot el meu màxim. 
Ara per a la cursa de l’Aragó bai-
xaré múscul i pes, i retocarem la 
moto per poder millorar els resul-
tats”, conclou el pilot castellarenc, 
que no es rendeix per aconseguir un 
bon resultat.

  Albert San Andrés

La tenista castellarenca Georgina 
Garcia ha arribat al número 400 de 
la llista del WTA després de les seves 
últimes actuacions. L’Huracà va 
caure en 1/16 de final de Palma del 
Río, torneig on va fer aparició gràcies a 
un ‘wildcard’. Anteriorment, va arribar 

a quarts del torneig de Guimaraes 
(Portugal), mentre que a Setúbal es 
va quedar en 1/32, mateixa ronda 
aconseguida a Iecla (Múrcia). El millor 
resultat dels últims mesos va ser la final 
del 25 k de Tossa de Mar, on va caure 
per 2-6/6-7 contra Francesca Curmi.

Georgina Garcia arriba 
al lloc 400 del WTA
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·  Una temporada molt bona per al 
Club Atlètic Castellar!
Hi ha hagut representants en totes les 
categories importants on podia estar 
el club i amb resultats bons! La Lliga 
Catalana també ha estat molt bona, 
ja que ens vam poder mantenir, que 
era l’objectiu.

·  La Lliga Catalana és l’índex de 
creixement més representatiu de 
l’estat de forma del club.
Hi ha hagut un creixement d’esco-
la molt gran. El grup dels més petits 
s’obria normalment a partir dels cinc-
sis anys, fa dos anys el vam obrir als 
quatre i ara s’obre als tres. Dels sub-
14, sub-16 i sub-18 s’estan aconseguint 
reptes molt bons, i és una fase de for-
mació molt maca en què es defineixen 
les proves i s’especialitzen. En el camp 
dels màsters, que ja fa temps que fun-
ciona bé, s’ha aconseguit que la gent 
que corre pel carrer acabi perfecci-
onant-se i guanyant premis amb els 
colors del club.

“L’atletisme no és només córrer”

 Albert San Andrés

És directora de l’escola, de l’equip inclu-
siu i secretària de la junta del Club Atlè-
tic Castellar. Per les seves mans passen 
els temes més rellevants del club verd

ENTREVISTA

Laia Valera

·  Els màsters han estat el pal de 
paller, però en les últimes tempo-
rades s’ha acabat d’omplir l’escala 
d’edats i s’ha fet amb èxit.
En aquest aspecte l’aturada per la pan-
dèmia ens va anar molt bé, ja que en 
ser un esport individual i a l’aire lliure, 
molts van decidir provar. Hem pogut 
mantenir el nombre d’inscrits i anar-lo 
ampliant, sobretot en el cas dels nens. 
L’atletisme és un esport que costa una 
mica, però té molta varietat, tot i ser 
individual, té molt d’equip. Al club es 
respira un ambient molt positiu. Entre 

els entrenadors hi ha una molt bona 
unió i està tot en molt bona sintonia. 
S’han obert comissions de treball per 
tractar de millorar les curses que s’or-
ganitzen, l’escola i temes més tècnics 
del club. Hi ha moltes idees noves que 
feia temps que no arribaven. Amb la 
junta anterior es va arrencar una feina 
molt important que es continua fent i 
que s’està ampliant.

· A més, el CA Castellar és una re-
ferència i un mirall en l’esport in-
clusiu de la vila.

L’esport inclusiu va començar fa uns 
deu anys amb un grup de 5 o 6 atletes 
del TEB. Després el conveni es va am-
pliar, fins a arribar al que tenim ara, 
que hi ha unes 30 persones, la majoria 
de Castellar. Hi ha llista d’espera per  
poder entrar. La idea des del princi-
pi és que facin esport amb el grup de 
la seva edat.

·  Cada vegada hi ha més curses 
atlètiques i l’esport està creixent.
Estem en un moment de canvis molt 
positius i que agraden. S’estan creant 

moltes proves noves i per als més pe-
tits s’estan introduint canvis per mi-
llorar el seu aprenentatge.

·  A més, hi ha la possibilitat de 
competir o no, cosa que nor-
malment no passa en la resta 
d’esports.
No s’ha de passar per aquest tràn-
gol si no es vol, i quan són més grans 
poden decidir les proves a què s’ins-
criuen. Això ho facilita molt per a l’at-
leta. Quan són petits van fent tastets 
de tot i després decideixen.

·  D’altra banda, l’atletisme és un 
esport de base que permet la com-
paginació amb altres.
Córrer és la base de la majoria d’es-
ports i saber-ho fer bé sempre és un 
avantatge. Aprens a gestionar moltes 
coses com la respiració i la coordina-
ció, a banda dels aspectes mentals. No 
s’ha de competir cada cap de setmana 
si no es vol. Hi ha qui competeix sem-
pre en diverses disciplines diferents.

·  Quina és la tanca que s’ha de 
passar per conèixer l’atletisme?
És tan fàcil com venir a provar-ho! Els 
entrenadors et guien cap on vols anar. 
Cal trobar el grup i una constància. 
Qualsevol persona pot aprendre at-
letisme, és només una barrera mental.

·  El desconeixement crea aques-
tes barreres.
És que l’atletisme no és només córrer. 
Hi ha moltíssimes proves diferents 
que s’adapten a cadascun. Que sigui 
només córrer és un mite. Només s’ha 
de veure una competició per veure 
totes les categories que hi ha. Lluitem 
una mica contra tot això.  

Laia Valera en la grada de les pistes d’atletisme de Castellar, durant el transcurs de l’entrevista. || A. SAN ANDRÉS
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La quarta cita del nacional de muntanya s’ha 
resolt positivament per a Xavi de la Vega i el 
seu Seat León, que marxen de Galícia amb el 
tercer lloc de la general de turismes i el primer 
de la classe 4.

Després de dos mesos d’aturada, l’Alta 
Perfumeria Team va rebre la quarta etapa del 
campionat amb els braços oberts. Els reconei-
xements de divendres ja van deixar bona boca 
per a l’equip, que dissabte va quallar una bona 
actuació en els entrenaments oficials, on van 
aconseguir rebaixar temps en les dues prime-
res i en la tercera van fer el rècord personal, 
superant el crono de la passada temporada, 
marcant 2:12.

Amb les tres mànigues d’entrenament 
tancades de manera satisfactòria, l’equip va 
canviar rodes, sortint al tram per adjudicar-se 
el quart lloc en categoria 1 de turismes i la 4a 
de classe 4. De la Vega no va poder millorar el 
temps del matí, quedant-se a un segon, a causa 
de la manca d’adherència al darrere, ja que la 

La UE Castellar va conèixer a finals de la setma-
na passada el nou calendari de Lliga a Primera 
Catalana, on disputarà un total de 30 jornades.

Els blanc-i-vermells arrencaran lluny 
del Joan Cortiella, amb la visita al Municipal 
del Turó de la Peira del 17 de setembre (12.15 
h), contra un dels vuit rivals del grup que re-

peteixen categoria i que va acabar en 13a po-
sició de la taula.

Entre els vuit nouvinguts, seran dos els que 
s’enfrontaran a Castellar en la segona jornada, 
ja que els locals rebran l’Alguaire lleidatà, ter-
cer classificat en fase regular i d’ascens de Se-
gona Catalana la temporada passada.  ||  A. S.A.

De la Vega, impecable a Galícia L’inici de Lliga, al Turó de la Peira

El CB Castellar busca jugadores

Xavi de la Vega sobre l’asfalt gallec de Chantada (Lugo). ||CEDIDA

El preinfantil femení en un torneig. || CEDIDA

MOTOR | CAMPIONAT D’ESPANYA DE MUNTANYA FUTBOL | UE CASTELLAR

Des de ja fa unes setmanes, el CB Castellar va 
fer una crida per continuar ampliant la cate-
goria femenina del club. Els groc-i-negres bus-
quen jugadores per als equips del club, des de 
l’escola fins al sènior.

L’aposta dels clubs per a l’esport femení 
és causada per la clara millora que suposa fer 
créixer les entitats i encabir el màxim nombre 
d’esportistes. En aquest aspecte, el CB Cas-
tellar, que ha aconseguit completar una bona 
campanya amb la majoria dels equips feme-
nins i mixtos, vol reforçar aquesta parcel·la es-
portiva i fer una crida a noies de totes les edats 
per reforçar i crear nous equips femenins de 
bàsquet. Per a més informació es pot contac-
tar amb el club presencialment o a través de 
les xarxes socials.  || REDACCIÓ

temperatura va pujar molt respecte al matí i els 
pneumàtics eren massa tous per al tram final, 
ja que es van sobreescalfar en excés.

Diumenge, l’equip es va replantejar algu-
nes traçades per evitar el càstig dels pneumà-
tics, tant en el sector inicial com als revolts de 
la part superior, prioritzant la tracció en els 
últims quatre revolts, claus per aconseguir un 
bon crono.

En aquest cas, però, van ser les baixes 
temperatures les que els van endarrerir, amb 
2:17 en els entrenaments, a només 6 graus. En 
la cursa, els 14-15 graus els beneficiava davant 
del sobreescalfament, i van obtenir el seu rè-
cord personal en la segona cursa, amb 2:10,6. 
Tot i l’ascens de temperatura, no arribar a les 
del dia anterior els va permetre continuar evolu-
cionant, van aturar el crono al 2:10,4 i van lligar 
el primer lloc de la classe 4 i el quart de la cate-
goria 1, la general de turismes, darrere de Jordi 
Gaig (Porsche 911), Gerard de la Casa (Ford Fies-
ta) i José Antonio Liste (Ginetta GT4).  || A. S.A.

BÀSQUET | CB CASTELLAR



DEL 21 AL 27 DE JULIOL DE 2023 17

culturanits d’estiu

Festa Major a Sant Feliu del Racó
 L’Associació Veïnal del nucli agregat de Castellar oferirà propostes populars durant els dies 21, 22 i 23 de juliol

L’Associació Veïnal de Sant Feliu del 
Racó, celebra la seva Festa Major 
durant aquest cap de setmana. Ho 
fa convidant els castellarencs i cas-
tellarenques a participar-hi.

Les propostes arrenquen diven-
dres, a les 21.30 hores, amb el pregó 
oficial de Festa Major a càrrec de 
Jaume Ibars, a la plaça del Doctor 
Puig. A continuació, les activitats 
es desdoblen ja que, d’una banda, 
a les 22 h i allà mateix, s’iniciarà la 
projecció de la pel·lícula Lightyear, 
de Pixar Animation Studios, men-
tre que, de l’altre, s’han previst les 
Summer Nights al camp de futbol 
del Serrat amb Josep Duràn, DJ 
Luxdem i Dj Aixer, que actuaran 
consecutivament, fins gairebé les 3 
de la matinada. 

Dissabte 22, a les 8 hores, és 
prevista la sortida d’una caminada 
popular i familiar per la font de la 
Riera fins al Turell. Se sortirà des 
de la plaça del Doctor Puig. 

A les 9 hores s’ha previst un 
campionat de pàdel per parelles a 
Racó Sports i, a les 10.30 hores, jocs 
infantils i xocolatada a la plaça del 
Doctor Puig.

De 17.30 h a 21.30 hores, un any 
més, Els Més Tranquils oferiran una 
cantada per diversos carrers de la 
vila, acompanyats de la batucada 
dels Tucantam Drums. En concret, 
passaran pel Casino del Racó, pas-
seig de les Roques, Vinya del Quico, 
plaça del Cim i escales dels Enani-
tos, fins a la plaça del Doctor Puig.

  Marina Antúnez

Festa Major de Sant Feliu, l’any 2019, durant l’actuació de Landry el Rumbero.  || Q. PASCUAL

Dissabte a partir de les 19 hores 
s’iniciarà un espectacle de màgia 
de proximitat amb el mag caste-
llarenc Benet Rovira, a la plaça del 
Doctor Puig.

A les 22.30 hores, la festa conti-
nuarà amb un concert de música en 
viu a càrrec dels també castellarencs 
Nothing Re & Friends. També a les 22 

h, igual que divendres, hi haurà Sum-
mer Fest al camp de fubtol del Ser-
rat, amb DJ Festa Major, DJ Efren 
Hairos i DJ Psytotix.

Diumenge 23, a partir de les 
11.45 hores, es podrà gaudir d’un ver-
mut musical a càrrec de Vermouth 
Mussons, a la plaça del Doctor Puig. 

A les 17 hores la festa seguirà 

amb un espectacle de cloenda de la 
Festa Major, amb jocs populars i, ja a 
les 18.30 hores, un concert i especta-
cle familiar a càrrec de Jaume Ibars.

reconstitució de l’associació

L’Associació Veïnal de Sant Feliu del 
Racó s’ha reconstituït fa uns mesos 
amb l’objectiu de vetllar pel benes-

tar i residents de Sant Feliu. Actual-
ment, són un grup de persones que 
viu o ha viscut a Sant Feliu al llarg 
de la seva vida i que sent estima pel 
seu poble. Per això, han confeccio-
nat aquesta associació, després que 
es constatés l’estat de decadència 
en què havia començat a trobar-se 
Sant Feliu, un estat que mereixia un 
canvi de rumb. 

L’objectiu de l’associació serà 
la dedicació a la millora i conserva-
ció de la via pública, el manteniment 
de carrers i espais que el conformen, 
a facilitar a tots i totes qualsevol in-
cidència que afecti el benestar dels 
veïns, ja sigui també per mantenir 
vives les tradicions del poble com 
Santa Quitèria, la Festa Major, les 
Cantades o el Pessebre Vivent. En 
definitiva, per fer que Sant Feliu torni 
a ser aquell poble que havia estat. 

Per poder dur a terme aquests 
objectius de manera efectiva i pràc-
tica, s’han configurat tres grups de 
treball a partir de tres carrers on hi 
ha establert un responsable, que vet-
llarà perquè sempre es pugui acon-
seguir trobar una solució, sobretot, 
en conceptes de talls d’aigua o de 
llum, neteja i manteniment de la via 
pública com l’enllumenat, voreres i 
senyalització.

En aquest sentit, l’associació ha 
facilitat els telèfons dels caps de car-
rer: Ferran Valera (600313606 - Zona 
1), Marina Pont (678714050  - Zona 
2) i Sarah Peris (625653791 - Zona 
3). Per a consultes  i altres assump-
tes també hi ha disponible el correu 
avsantfeliudelraco@gmail.com i l’IG 
@santfeliudelracó.  

Aquest cap de setmana, a Castellar 
del Vallès també es prepara la Re-
vetlla de Sant Jaume que, enguany, 
arriba ja a la 38a edició. Els dies 21, 
22 i 23 de juliol s’han previst diver-
ses activitats pensades per a totes 
les edats i obertes a tota la ciutada-
nia, organitzades pels Veïns del Pla, 
amb el suport de l’Ajuntament.

Divendres 21, la festa comença 
a les 21 hores amb una botifarrada, 

38a Revetlla de Sant Jaume dels Veïns del Pla

Els veïns del carrer de 
Sant Jaume preparen 
tres dies d’activitats 
per a tots els públics

   Marina Antúnez

VEÏNAL | CARRER DE SANT JAUME

Remember Music Show actuarà a la Revetlla de Sant Jaume dissabte a les 23 h. || ARXIU

que seguirà amb una cantada d’ha-
vaneres a les 22 h amb el grup Mar 
Endins. Com ja és tradició, se servi-
rà rom cremat.

Dissabte, a les 18 hores, s’ha 
programat una activitat familiar 
amb un pintacares i animació infan-
til. A les 21 hores tindrà lloc el tradi-
cional sopar de veïns i, a les 23 hores, 
s’iniciarà el ball de la revetlla amb 
Remember Music Show, una banda 
que oferirà un espectacle musical 
que et recordarà les èpoques dels 
anys 60, 70, 80 i 90. Es reviuran la 
música, les coreografies i els vestits 
d’abans, gràcies a dos animadors, 
tres ballarines i un DJ.

La formació ja és un clàssic en 
aquesta Revetlla de Sant Jaume, on 
ja ha actuat en anys anteriors. El seu 
propòsit és fer un xou divertit, fresc, 
ballable, i sobretot, intentar que el 
públic passi una nit inoblidable. Gre-
ase, Michael Jackson, Madonna, i 

Georgie Dann, entre molts d’altres, 
ressonaran de bracet de Remember 
Music Show.

Diumenge 23, la Revetlla de 
Sant Jaume encara el seu darrer 
dia festiu, amb una ballada dels Ge-
gants de Sant Llorenç a les 12 h, ver-
mut popular amb DJ a les 13 h, i ja 
a la tarda, a partir de les 18 h, s’han 
programat jocs per als més petits.

A les 19.30 hores tindrà lloc 
la darrera activitat, que consistirà 
en una ballada de sardanes amb la 
Cobla Nova del Vallès, gràcies a la 
col·laboració de l’Agrupació Sarda-
nista Amics de Castellar (ASAC).

Un any més, la Revetlla de Sant 
Jaume compta amb la col·laboració 
de diversos comerços de la vila, com 
la joieria-rellotgeria Sant Jordi, el 
Forn de Pa Sant Esteve, la Farmà-
cia de Castellar, la Farmàcia Casa-
novas, E. S. Truyols i Recasens & 
Vila Associats. 
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L’Ajuntament de Castellar del Vallès ha 
fet balanç del FemFestival 2023, progra-
mat del 13 al 16 de juliol. En total, s’ha 
pogut gaudir de cinc concerts gratu-
ïts, programats al Calissó Cultural o a 
El Mirador, a més del Bartomeu Elec-
trònic de discjòqueis programat diu-
menge al parc de Canyelles.

Les regidories de Feminisme i 
Cultura, impulsores del festival, “va-
lorem molt positivament aquesta 
tercera edició, es demostra que el 
FemFestival està més viu que mai”, 
afirma la regidora de Feminismes, Àn-
gela Bailén.

Enguany, als concerts, hi ha as-
sistit un públic molt heterogeni, des de 
famílies, gent que voltava per la plaça, 
gent gran i la gent habitual als con-
certs, “però també hi havia molta 
gent jove, això ho valorem molt po-
sitivament, que el FemFestival arri-
bi als joves és molt important”, afe-
geix Bailén. En aquest sentit, en altres 
edicions no hi havien estat presents de 
manera tan clara. 

Durant les tres nits a la plaça 
d’El Mirador, on es van fer els concerts 
de Las Karamba (divendres), Maruja 
Limón (dissabte) i Les Que Faltaband 
(diumenge) “hi ha hagut força aflu-
ència de públic, tenint en compte que 
són caps de setmana d’estiu i molta 
gent marxa”. El dia més fluix de públic 
va ser, probablement, dissabte a la nit, 
mentre que diumenge “va ser el més 
multitudinari, amb molt ambient i 
molta gent jove, tot i que l’endemà 
fos laborable”, comenta la regidora.

Enguany, s’han iniciat les col-
laboracions amb altres entitats. En 
concret, amb el Calissó i Vilabarrakes. 
“La col·laboració és fantàstica, tot 
suma, i tant de bo l’any que ve enca-
ra se n’hi afegeixin més”. L’objectiu és 
que no es perdi l’essència del FemFesti-
val, “que no és només oferir concerts 
a les Nits d’Estiu sinó que les dones 
pugin a l’escenari, dones músiques, 
dones solistes, etc.”.

Les integrants de Maruja Limón dalt de l’escenari d’El Mirador dissabte passat. || Q. PASCUAL

  M. A. / G. P.

En aquesta tercera edició, s’ha notat un increment del públic jove, en els  cinc concerts programats al Calissó i El Mirador

El FemFestival es consolida a la vila

Sobre les artistes, “la gràcia 
d’aquest FemFestival és que hi ha 
hagut bandes, no només les solistes, 
dones molt apoderades amb missat-
ges molt feministes”, afegeix Bailén.

L’objectiu de les pròximes edici-
ons és continuar amb l’afany que “el 
poble castellarenc es faci seu el Fem-
Festival, que sapiguem tots i totes 
que hi ha nits de dones”. Sobre la pro-
gramació proposada aquest 2023, “ha 
estat fantàstica, cada any s’inten-
ta variar, però l’important és l’es-
sència: qui puja a l’escenari? Hi 
pugen dones”.

maruja limón, potència i energia

Van oferir tot el que havien promès: 
ritme, energia, bon humor i feminisme. 
Les Maruja Limón van ser al FemFes-
tival de Castellar dissabte passat, amb 
una proposta que posa les arrels al fla-

menc, però que creix formant branques 
cap a la rumba, el funky, el pop... les sis 
intèrprets que ens van acompanyar a 
la plaça d’El Mirador van mostrar la 
seva força i potència amb les veus, però 
també amb els instruments, que van in-
terpretar amb excel·lència i creativitat. 

Sobretot, demostrant que els 
temes propis que porten al projecte 
Esta noche no me acuesto i al seu darrer 
disc Vidas reivindiquen les històries de 
barri amb alegria, intensitat, sinceritat 
i sense pèls a la llengua. 

El públic que els va donar suport 
a Castellar, alguns d’edat avançada, va 
integrar-se de seguida al discurs de 
Maruja Limón, un discurs que val no 
només per als joves. Entre d’altres, van 
tocar temes com “Prisión”, una defensa 
del col·lectiu trans; altres com “Machi-
to”, fent una crítica a l’heteropatriarcat. 
Lletres que són reivindicació i protesta, 

però amb aquesta fusió amb l’alegria, 
que la banda mai abandona. 

Parlen d’històries que ens són 
ben vives i que, sovint, ens ressonen. 
La dona és a tots els àmbits, ja sigui en 
el professional, social, o en el més íntim. 
Les Maruja Limón són artistes apo-
derades que, encara amb entrebancs 
d’aquest sistema desigual, salten tan-
ques per arribar cada cop més lluny. 
Així ho avalen les diverses actuacions 
que ja han pogut fer arreu d’Europa. 

vermut electrònic d’èxit

Vilabarrakes va celebrar el seu tercer 
vermut electrònic al parc de Canyelles 
diumenge passat, amb èxit d’assistèn-
cia. Al darrere de l’església Sant Este-
ve, hi van actuar quatre discjòqueis: DJ 
Tofu, MBB, CASH i PoPoyson, des de 
les 11 h fins a les 18 h. L’espai, a més, va 
comptar amb una furgoteca a càrrec 

de La Bravissima. Hi van passar cen-
tenars de persones. 

La cita de diumenge passat tanca 
la temporada de vermuts electrònics 
de Vilabarrakes, que aquest any els ha 
organitzat per primera vegada per tal 
d’oferir oci als joves de Castellar més 
enllà de la Festa Major. “Ha fet força 
calor, però ha estat un èxit rotund. In-
ternament, la valoració és molt positi-
va”, feia balanç l’entitat. “El feedback 
que hem rebut ha estat molt bo, a més 
les discjòqueis van estar molt agra-
ïdes de poder punxar al seu poble”. 
Per tot plegat, l’entitat avança que en 
vindran més.

El vermut electrònic de diu-
menge passat estava emmarcat en 
el Fem Festival, que va programar 
cinc concerts al llarg del cap de set-
mana entre la plaça del Mirador i el 
bar Calissó Cultural. 
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BALLANT AL RITME DE LAS KARAMBA PER OBRIR EL FEMFESTIVAL AL MIRADOR
Divendres 14 de juliol, Las Karamba  obrien els concerts del FemFestival 2023 a la plaça d’El Mirador. 
El públic assistent va ballar amb elles a ritme de sons llatins, que van sonar de bracet d’aquestes 
artistes de veus poderoses, acompanyades d’instruments com el baix, el piano, la flauta, el timbal i 
les congues, entre d’altres.  TEXT: M. ANTÚNEZ || FOTO: Q. PASCUAL

LA BANDA MARUJA LIMÓN VA ACOSTAR EL PODER DEL FLAMENC I LA RUMBA AL PÚBLIC
El sextet Maruja Limón va transformar l’escenari en un ‘tablao’ flamenc i en una sala de rumba. 
Les artistes van abocar tota la seva energia en uns temes que sonen potents, profunds, enèrgics, i 
que parlen de la quotidianitat del seu barri, dels sentiments, de l’amor i del desamor, i que reivindi-
quen que la dona ocupi el lloc que mereix, en tots els àmbits.  || TEXT: M. ANTÚNEZ || FOTO: Q. PASCUAL

LES QUE FALTABAND VAN CONCENTRAR L’ASSISTÈNCIA MÉS MULTITUDINÀRIA DEL FEMFESTIVAL
La banda Les Que Faltaband van posar el punt final al FemFestival d’enguany. Amb les seves atrevides 
i enèrgiques cançons, són les que van atraure més gent a la plaça d’El Mirador, sobretot, el públic jove. 
Les artistes van demostrar que, a dalt de l’escenari, són capaces de cantar, ballar amb coreografies 
i interpretar instruments fent vibrar l’audiència sencera.  || TEXT: M. ANTÚNEZ || FOTO: Q. PASCUAL

LES DISCJÒQUEIS AL BARTOMEU ELECTRÒNIC VAN AMANIR DIUMENGE
Vilabarrakes va celebrar el seu tercer vermut electrònic al Parc de Canyelles diumenge passat, amb 
èxit d’assistència. Darrere de l’església Sant Esteve, van actuar quatre discjòqueis: DJ Tofu, MBB, 
CASH i PoPoyson, des de les 11 h fins a les 18 h. L’espai, a més, va comptar amb una furgoteca a càrrec 
de La Bravissima. Hi van passar centenars de persones.  || TEXT I FOTO: G. PLANS
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La Biblioteca Municipal Antoni Tort va inaugurar, el dijous 13 de juliol, 
l’exposició Vallverdú, horitzó, dedicada a la figura de Josep Vallverdú, que 
el 9 de juliol va celebrar el seu centenari. La mostra es podrà veure fins 
al 31 de juliol a l’equipament municipal.

En aquest sentit, el Consorci per a la Normalització Lingüística, el 
Servei Local de Català i la Biblioteca Antoni Tort s’han unit per fer possi-
ble aquesta exposició que homenatja la seva persona, ideada per Carme 
Vidalhuguet, comissària de l’Any Josep Vallverdú, la mostra de petit for-
mat amb roll-up busca explicar la vida i obra de Vallverdú per acostar la 
seva figura polièdrica al públic general, en especial, les seves cares més 
poc conegudes.

L’exposició està desenvolupada a partir dels àmbits següents: es-
criptor per vocació, l’horitzó de la narrativa, l’horitzó de la traducció, 
l’horitzó dels llibres personals, l’horitzó de la poesia i l’horitzó del testi-
moni actiu.   || M. A.

GASTRONOMIA | NA MADRONA

L’exposició ‘Vallverdú, horitzó’ es pot 
veure a la Biblioteca Municipal, fins al 31

BREUS

Dimecres 26 de juliol, a les 19 hores, 
Maribel González Angulo oferirà la 
xerrada Analitzem la signatura. Ella 
és grafòloga certificada per SOES-
GRAP, la Societat Espanyola de Gra-
fologia, i també per la Universitat de 
Barcelona.

Parlarà sobre la importància 
i les característiques de la parau-
la escrita. La manera d’escriure, la 
cal·ligrafia, és una eina important 
per descobrir trets característics 

Gairebé 8.000 assistents 
ja han passat per L’Alcavot

L’Alcavot sorteja aquest quadre de Xavier Caba. ||  CEDIDA

de la personalitat.
La xerrada consta d’una part 

teòrica però també serà interacti-
va i per tant els assistents hi  po-
dran participar analitzant la seva 
signatura.

Dijous 27, a les 20.30 hores, s’ha 
previst un concert amb Take Cover. 
A l’estiu sempre ve de gust una bona 
sessió de música. El trio musical for-
mat per Marta Torras, Juan Diego 
Hidalgo i Guillem Pareja ho té molt 

clar i per això ofereix el seu espec-
tacle. Es tracta d’un concert de ver-
sions (pop, rock, jazz...) d’artistes 
com Brian Adams, Michael Jackson, 
Adele o Lluís Llach, entre d’altres, a 
veu, piano i violoncel.

sorteig

Ja fa un any i mig que es va inaugurar 
L’Alcavot. Des d’aleshores, s’hi han 
fet 300 activitats obertes al  públic i 
prop de 400 activitats tancades (as-
sajos, reunions, trobades, formació, 
etc.). L’acceptació popular queda ava-
lada amb gairebé 8.000 assistents. 
L’associació també compta  amb 60 
socis col·laboradors.

L’Alcavot segueix amb l’objec-
tiu de millorar les instal·lacions per 
millorar, així, la qualitat de les acti-
vitats i el benestar del públic i usu-
aris. Recentment, s’ha comprat un 
escenari nou, homologat, resistent i 
segur. Ha estat una inversió impor-
tant i per això s’han tirat endavant 
diverses iniciatives. La primera és 
un sorteig d’un quadre, en concret, 
d’una obra original de l’artista cas-
tellarenc Xavier Caba. Qui hi estigui 
interessat pot contactar amb l’orga-
nització de L’Alcavot.   || REDACCIÓ

ESPAI CULTURAL | ACTIVITAT

El cap de setmana dels dies 14, 15 i 16 
de juliol, Can Font, Ca n’Avellaneda i 
la Penya Arlequinada, van celebrar 
la Festa Major. L’organització valo-
ra molt positivament el desenvolupa-
ment i desenllaç d’aquesta festa 2023. 
“Ha estat una Festa Major molt in-
tensa, ha vingut molta gent”, afir-
mava Roser Gabarró, de les urbanit-
zacions Can Font i Ca n’Avellaneda. 

El lluïment de la cercavila de ve-
hicles decorats va obrir la festa amb 
tota mena de rodes: patinets, bici-
cletes, buguis, cotxes, motos clàs-
siques, etc.

De les activitats que més èxit 
van tenir, per la gran participació 
aconseguida, cal destacar la de Tu 
vecino me suena, “també el sopar de 
la nit de la Festa Major, l’orques-
tra, que va ser perfecta, i les activi-
tats que es van fer a la Penya Arle-
quinada”, deia Gabarró.  També van 
ser memorables les paelles d’arròs, 
“amb molta participació”.

Si bé enguany es van trobar a 
faltar les activitats d’aigua que s’ha-

Una intensa Festa Major

A la imatge, una de les paelles que es van cuinar a la Festa Major de Can Font. || CEDIDA

Can Font, Ca n’Avellaneda i la Penya Arlequinada van sumar per la festa

vien dut a terme altres anys, com el 
canó d’escuma, el tobogan lliscant, 
etc, “la Penya Arlequinada va obrir 
les portes de la piscina per a tots els 
veïns i veïnes, col·locant inflables 
perquè els nens i nenes hi pogues-
sin jugar”, afegia Gabarró.

A la Penya Arlequinada també 

 Marina Antúnez

URBANITZACIONS | CRÒNICA

es van dur a terme les Olimpíades, 
molt participatives. 

El balanç global de l’organitza-
ció, doncs, és molt positiu: “cada cop 
millorem més, la gent s’ho agafa 
molt seriosament, això de la Festa 
Major, hi ha molt quòrum”, asseve-
rava Gabarró.  

El 21 de juliol els Horts de Puigvert han previst un concert d’E’klassic-30, 
a partir de les 21 hores. Els intèrprets seran Canòlich Prats (violí), Lluís 
Cabal (viola) i Esther Vila (violoncel). Interpretaran temes de Mozart, 
Vivaldi, fins i tot d’Scott Joplin, amb ragtimes, i Carlos Gardel amb tan-
gos. L’entrada és lliure i gratuïta, no cal inscripció prèvia,  i l’accés es farà 
per l’entrada principal als Horts de Puigvert.    || M. A.

CONCERT | MÚSICA

Concert d’E’Klassic-30 per amanir la nit 
del 21 de juliol als Horts de Puigvert
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PROPOSTES | JULIOL

Aquest divendres enfilem la dar-
rera setmana de propostes pro-
gramades en el marc de les Nits 
d’Estiu de l’Ajuntament de Caste-
llar. A banda de la Festa Major de 
Sant Feliu del Racó i de la 38a Re-
vetlla de Sant Jaume, plats forts 
d’aquest cap de setmana [veure 
pàgina 17], també es podrà gau-
dir d’una tarda d’inflables amb 
La Fàbrica, aquest divendres 21, 
i d’una sessió de cinema a la fres-
ca amb Uncharted.

Dissabte 22 s’ha programat 
un concert amb Escletxa a la ter-
rassa del Calissó. 

Dimarts 25 de juliol s’ha pre-
vist la darrera milonga d’estiu 
amb tango a la fresca, també al 
Calissó, i dijous, també última ses-
sió de classes d’iniciació a la sala i 
bachata a la plaça de Catalunya. 

Dijous 27, també hi haurà 
audició de sardanes amb doble 
interpretació, ja que hi tocarà la 
Cobla Sant Jordi - Ciutat de Bar-
celona  i també la Principal de la 
Bisbal. La ballada tindrà lloc, com 
la resta que ja s’han fet, a la plaça 
del Mercat.    || M. A.

Última 
setmana de 
Nits d’Estiu

Joan Mundet: “Si Ibáñez fos francès, belga 
o nord-americà estaria a l’altura d’Hergé”

Ibáñez a la taula de dibuix de casa seva, l’estiu del 1992. Imatge per Amaníaco. || J. COLL

El dibuixant i autor Francisco 
Ibáñez, pare dels detectius de la 
TIA, va morir dissabte amb 87 anys, 
després de 65 anys de carrera pro-
fessional. Deixa, però, la immortali-
tat dels seus personatges, entre els 
quals els més reconeguts, Mortadel-
lo i Filemó.

El dibuixant i il·lustrador cas-
tellarenc Joan Mundet el defineix 
com una de les figures més impor-
tants del còmic espanyol del segle 
XX: “Passarà a la història com a 
un referent. Si aquest senyor en 
comptes de dir-se Ibáñez fos fran-
cès, belga o nord-americà esta-
ria a l’altura ben bé, d’Hergé. En 
aquest país no es valora gaire el 
talent, fins que marxen, com ara 
l’Ibáñez”, opina Mundet.

Ibáñez, que va estudiar comerç 
i peritatge mercantil va començar a 
publicar als anys 50. “Va fer diver-
sos personatges fins que va crear 
Mortadel·lo i Filemó, que van tenir 
molt èxit i evidentment s’han ex-
portat a molts llocs. Va passar 
de fer gags d’unes dues o tres pà-
gines a fer àlbums on explicava 

  Cristina Domene

una història sencera de 46 pàgi-
nes, amb això també va ser pioner. 
Això sí, com que va tenir molt èxit 
a Bruguera, havia de produir mol-
tes pàgines i necessitava gent que 
l’ajudés. També tocava temes d’ac-
tualitat en els seus àlbums, era una 
manera de connectar amb la gent, 
era un treballador incansable”.

Ibáñez ha estat un referent per 
a molts dibuixants i il·lustradors, que 
s’endinsaven en el món del còmic a 

OBITUARI | FRANCISCO IBÁÑEZ

través de Mortadel·lo i Filemó. “Ell 
va conèixer l’escola francobelga 
de còmics i seguint aquest estil va 
crear el seu. Tenia molta traça per 
dibuixar. Recordo que quan jo co-
mençava a dibuixar li copiava els 
animals que feia. Era una mane-
ra d’aprendre a dibuixar, llavors 
tenia uns 14 anys i jo era com una 
esponja”, comparteix Mundet.

Ibáñez sempre ha defensat la 
importància d’un bon guió, d’escriu-

re bé, sentència amb què coincideix 
Mundet: “Estem d’acord, sense un 
bon guió no hi ha historieta. És di-
fícil explicar una bona història 
sense un bon guió, per molt maco 
que sigui el dibuix. Però també es 
necessita un bon guió per explicar 
una història només amb dibuixos”.

dinars de dibuixants

Mundet va coincidir en diverses oca-
sions amb Ibáñez, en uns dinars que 
organitzen cada mes a Barcelona una 
colla de dibuixants: “He coincidit 
en alguns dinars, jo hi he anat des 
del 2013 i ell havia vingut diverses 
vegades, enraonava molt, era molt 
franc”, recorda.

Mundet explica que en aquestes 
trobades parlen, fan xivarri, riuen i, 
de vegades, dibuixen: “A les troba-
des mensuals m’agrada portar lla-
pis, bolígrafs i retoladors, i si les 
estovalles són de paper, començo 
a dibuixar alguna cosa i així els 
aconsegueixo provocar i molts 
s’acaben animant a dibuixar a les 
estovalles, d’altres no. Ibáñez em 
deia, ‘sí, home, em passo el dia di-
buixant, ves si ara treballaré, jo el 
que vull és dinar i xerrar”, recorda, 
rient, l’il·lustrador castellarenc.  
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DESTAQUEM EXPOSICIONS I ALTRES

del 21 al 28 de juliol del 2023

DIVENDRES 21
De 19 a 22.30 h - PROPOSTA
El juliol de La Fàbrica: 
Tarda d’inflables
Pl. d’El Mirador
Org.: La Fàbrica

A partir 20 h - FESTA
Festa Major de Sant Feliu
Sant Feliu del Racó
Org.:  Associació de Veïns d’El Racó i 
de Sant Feliu del Racó

A partir 21 h - FESTA
38a Revetlla de Sant Jaume
C. de Sant Jaume
Org.: Agrupació de Veïns del Pla

21 h - MÚSICA
Eco-concert d’estiu amb 
E’Klàssic-30
Els Horts de Puigvert
Organització: Els Horts de Puigvert

21 h – PRESENTACIÓ
RECordant. Presentació musical 
i literària
A càrrec de la Cia MiniMíssima
L’Alcavot Espai Cultural
Org.: L’Alcavot Espai Cultural
 
 
 
 

21 h – TEATRE
Funcions de la 13a edició de l’Sta-
ge de  Teatre Musical: In the 
Heights
Sala de Petit Format de l’Ateneu
Org.: Espaiart

22 h - CINEMA
Uncharted
Pl. de Cal Calissó
Org.: Ajuntament

DISSABTE 22
A partir 8 h  - FESTA
Festa Major de Sant Feliu
Sant Feliu del Racó
Org.: Associació de Veïns d’El Racó i 
de Sant Feliu del Racó

A partir 18 h - FESTA
38a Revetlla de Sant Jaume
C. de Sant Jaume
Org.: Agrupació de Veïns del Pla

20 h – TEATRE
Funcions de la 13a edició de l’Sta-
ge de  Teatre Musical: 
High School Musical
Sala de Petit Format de l’Ateneu
Org.: Espaiart
 
 
 

21 h - MÚSICA
Concert d’Escletxa
Terrassa de Cal Calissó
Org.: Calissó Cultural

DIUMENGE 23
A partir 10.15 h - FESTA
Festa Major de Sant Feliu
Sant Feliu del Racó
Org.: Associació de Veïns d’El Racó i 
de Sant Feliu del Racó

A partir 12 h - FESTA
38a Revetlla de Sant Jaume
C. de Sant Jaume
Org.: Agrupació de Veïns del Pla

DIMECRES 26
119 h - XERRADA
Analitzem la signatura
L’Alcavot
Org.: L’Alcavot Espai Cultural

 
 
 
 
 
 
 

DIJOUS 27
20.30 h - BALL
Doble sessió de sardanes amb les 
cobles Principal de la Bisbal i Sant 
Jordi - Ciutat de Barcelona
Pl. del Mercat
Org.: ASAC

20.30 h - MÚSICA
Take Cover
L’Alcavot
Org.: L’Alcavot Espai Cultural

21 h - MÚSICA
Concert d’Enric Ez
Terrassa de Cal Calissó
Org.: Calissó Cultural

DIVENDRES 28
22 h - CINEMA
Elvis
Plaça Cal Calissó
Org.: Ajuntament 

Funcions de la 13a edició de l’Stage de Teatre 
Musical d’Espaiart
Dv. 21 i ds. 22 · 21 h/20 h · Sala de Petit Format

Espaiart, centre d’arts escèniques, presenta les funci-
ons de la tretzena edició de l’Stage de Teatre Musical 
aquest cap de setmana a la Sala de Petit Format, 
amb entrada lliure i gratuïta fins a cobrir l’aforament. 
Divendres dia 21 de juliol a les 21 h, presenten ‘In the 
heights’, un musical dirigit per Júlia Barragán, inter-
pretada per 10 joves amb una gran energia, que inter-
preten músiques salseres i coreografies animades. 
Dissabte dia 22 de juliol, a les 20 hores presenten ‘Hight 
School Musical’, una obra dirigida per Gemma Tomàs, 
interpretada per nenes de 8 a 12 anys aproximada-
ment. Cançons, coreografies i amistat, aquestes són 
les paraules que defineixen aquest petit espectacle.

Felicitats, Josep!
Més info: www.castellarvalles.cat/felicitatsjosep 
Fins al 29 de juliol, dimarts i dijous, de 17 a 18 h
Biblioteca Municipal Antoni Tort
Organització: Biblioteca Municipal Antoni Tort

Exposició: “Vallverdú, horitzó”
Fins al 31 de juliol, en horari d’obertura de la Biblioteca
Biblioteca Municipal Antoni Tort
Organització: Consorci per a la Normalització Lingüística, Servei Local de 
Català i Biblioteca Municipal Antoni Tort

L’admissió d’actes finalitzarà, com a màxim, el dimecres a les 12.30 h

#lactualesinformaciowww.lactual.cat

60.000 
visites web 
mensuals
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POSTALS DE CASTELLAR 

El carrer de Sant Sebastià es va 
convertir durant l’engalanament 
de carrers d’una festa major de 
principis dels noranta en un més 
dels escenaris de la mítica revis-
ta TBO. A la foto, una reproduc-
ció a mida natural d’una de les 
obres més divertides de Fran-
cisco Ibáñez, 13, rue del Perce-
be. Ibáñez, que va morir la set-
mana passada, va ser el pare de 
personatges tan estimats com 
Mortadel·lo i Filemó o Rompe-
techos. || DONACIÓ D’ÀNGELS FONT 

|| TEXT: CENTRE D’ESTUDIS - ARXIU 

D’HISTÒRIA DE CASTELLAR DEL VALLÈS

Carrer de Sant 
Sebastià, anys 90

FARMÀCIES DE GUÀRDIA 
 
 
DIVENDRES 21 VALLÈS 
DISSABTE 22 CASANOVAS 
DIUMENGE 23 CASTELLAR 
DILLUNS 24 EUROPA 
DIMARTS 25 BONAVISTA 
DIMECRES 26 CASANOVAS 
DIJOUS 27 LLUCH 
DIVENDRES 28 PERMANYER 
DISSABTE 29 LLUCH 
DIUMENGE 30 YANGÜELA 

Farmàcia Casanovas
937 143 376 · Av. St. Esteve, 3
Farmàcia Permanyer
937 143 829 · Ctra. de Sabadell, 48
Farmàcia Catalunya Núria
655 41 61 41 · Balmes, 57
Farmàcia Lluch
937 145 025 · Av. St. Esteve, 71
Farmàcia Pilar Vilà Boix
937 159 099 · Barcelona, 58
Farmàcia Yangüela 
937 145 289 · Torras, 2
Farmàcia Europa 
937 472 890 · Barcelona, 78-80
Farmàcia Castellar 
937 203 825 · Ctra. Sabadell, 3

DEFUNCIONS 

Servei d’urgència nocturn: a partir 
de les 24 h es deriva a les farmàcies 
de guàrdia de Sabadell i Terrassa.

Farmàcies servei 24 hores Sabadell:
Farmàcia Carrera: ctra. de Terrassa, 377

“La meva mare tenia raó: quan no et queda res, tot el que pots fer és posar-te roba interior de seda i començar a llegir Proust.”
Jane Birkin

@magdafs @edunardu @tsegui
Ens fonem. Ens queda respirar de nit Posta de sol a Palau-solità I malgrat tot, la vida continua

INSTAGRAM · @lactual

penúltima

16/07/2023
Helena Sánchez López · 65 anys
18/07/2023
Montserrat Llobera Ribatallada · 88 anys

TELÈFONS DINTERÈS: Ajuntament 93 7 14 40 40 ·  Fax Ajuntament 93 714 40 93 · Policia 93 7 14 48 30 · WhatsApp Policia Local (urgències) 696 462 050 · Avaries enllumenat  092 · Bombers 900 131 326 · 93 714 49 
51 Ràdio Castellar 93 714 43 40 · Casal Catalunya 93 715 89 98 · Casal Plaça Major 93 714 36 55 · CAP 93 747 11 11 · Servei de Català 93 714 30 43 · Centre de Serveis 93 747 10 55 · Ambulància 061 Funerària Castellar 
93 727 74 00 · Tanatori 93 747 1 2 03 · Mossos d’Esquadra 112 · Jutjat de Pau 93 714 77 13 · OSB  93 7 14 53 89 · ACC 93 7 14 6 7 39 · Recollida de mobles 900 150  140 · Taxis Castellar 93 7 14 3 7 75 · Parròquia  93 714 52 83

Farmàcia Casanovas
Av. Sant Esteve, 3

T. 937 143 376

www.farmaciacasanovas.cat 

Viatge a la vista? 
Consells per preparar 

la teva farmaciola

Recoma-
nació

A l’hora de fer la maleta per marxar de vacan-
ces és important preparar una farmaciola tenint 
en compte les característiques del destí i la du-
rada del viatge per tal de portar la medicació i 
productes sanitaris necessaris per cobrir qual-
sevol imprevist durant les vacances.
Depenent del destí, és recomanable incloure 
analgèsics, antitèrmics, antiinflamatoris, anti-
àcids, laxants, antial·lèrgics, antidiarreics, an-
tiemètics i antibiòtics, sempre que el metge ho 
consideri oportú.
També és important incloure material per fer 
cures com: sèrum fisiològic, iode, gases, espa-
radrap, tiretes, apòsits i benes. Segons a quins 
països viatgem també és recomana portar xe-
ringues i agulles esterilitzades, guants de làtex, 
tovalloletes d’alcohol i tisoretes de punta rodona.
No t’oblidis de la teva medicació habitual i de con-
servar-n’he els prospectes, mai sabem quan els 
haurem de consultar. I recorda’t de protegir la 
farmaciola del sol.
Qualsevol dubte que tinguis pots consultar al teu 
metge, farmacèutic o trucar al 061, especialment 
enguany, en temps de postpandèmia. 
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la contra

Aram Vilalta Via

Quan em proposo 
una cosa lluito per 
aconseguir-la 

Usuari de la Sala Puigverd
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Fa poc que ha tornat del Camí de Sant Jaume, una 
experiència que l’ha enriquit moltíssim. Té tot just  22 
anys i viu amb diversitat funcional, però això no l’atura 
en res del que fa.  La història és la seva gran passió.

11 respostes

Un tret principal del teu caràcter?
Rialler
Un defecte que no pots dominar?
Els meus pensaments
Una persona que admires?
El meu avi
Quin plat t’agrada més?
L’olla barrejada
Un país?
Escòcia
Un animal?
El lleó 
Una cançó?
‘Que tinguem sort’
Una pel·lícula?
‘100 metros’
Un llibre?
‘Rendirse no és una opción’, de R. Arroyo
Un racó de Castellar?
L’Església de Sant Esteve
Un desig?
Que hi hagi pau al món

”

“

· Quan comença el repte de fer el 
Camí de Sant Jaume?
Va engegar el setembre de l’any pas-
sat, quan vaig fer la proposta de fer un 
tros del camino. No havia estat mai a 
Galícia i vaig decidir fer de Sàrria fins 
a Santiago, un tram de 116 quilòme-
tres, del 27 de juny a l’1 de juliol, fent 
entre 20 i 30 quilòmetres cada dia. “A 
por ello!”, vaig dir. 

· Com et vas preparar?
Vaig començar a entrenar les cames 
i a triar els menús, el  transport, per-
què dormíem amb càmper. Vaig fer el 
camí amb la meva fisioterapeuta de la 
Sala Puigverd, Marta Prat, i amb ella 
vaig fer entrenaments específics. Hi 
vaig un cop a la setmana. El marit de 
la Marta va ser qui ens va preparar 
el menjar durant el camí i ens espe-
rava al punt d’arribada. També vam 

comptar amb un patrocinador, FLY 
UP, que va aportar 1.700 euros. 

· Com ha anat l’experiència?
Ha estat molt enriquidora perquè he 
pogut conèixer molta gent, i gent amb 
comentaris boníssims. Una persona 
que estava caminant em va avançar i 
em va dir: “Que cojones tienes!”, això 
em va quedar marcat. Sortíem a les 6 
del matí i hem creat una família, amb 
la gent amb qui anàvem coincidint. 
Això ha estat una de les coses més 
positives, que coneixies persones de 
molts llocs diferents, que venien des 
de l’altra punta de l’oceà, gent de Flo-
rida, de Mèxic, també de València, en-
cantadors. Amb alguns ens hem donat 
l’Instagram per seguir en contacte. 

· Hi va haver algun moment difícil?
Sí, el tercer dia va ser molt dur, em va 
fallar el cervell i vaig dir: fins aquí puc 
arribar. Però vaig intentar seguir en-
davant, gaudir del moment.

· Com recordes l’arribada a Santia-
go de Compostel·la?
Uau, arribar a Santiago, veure que la 
plaça estava plena de gent expectant 
per veure’m arribar, que es posessin 
a aplaudir... va ser increïble! Allà vaig 
recollir la Compostelana.

· Repetiries el Camí de Sant Jaume?
I tant. Almenys un cop a la vida s’ha 
de fer i sí, repetiria. De fet, l’any 2015 
ja havia fet el tram de Roncesvalles a 
Viana, amb l’escola. 

· La història és la teva passió?
Sí, soc un apassionat de la història. 
De fet, mentre fèiem el camino, amb la 
meva fisioterapeuta, vam fer un trac-
te. Mentre caminàvem jo li ensenyaria 
una mica d’història. No sé si ho vaig 
aconseguir però jo li anava repetint 
dates i coses [riu]. Tinc molta memò-
ria i això m’ajuda molt. M’agradaria 
dedicar-m’hi però ho veig difícil per 
què tinc limitacions a nivell d’estu-

dis, ja que no he fet el batxillerat sinó 
un itinerari formatiu específic (IFE) 
d’auxiliar de manteniment d’instal-
lacions esportives. Però m’agradaria 
fer l’accés a la universitat per a ma-
jors de 25 anys per estudiar. Seria un 
somni poder anar a la universitat com 
a oient o estudiant d’història. 

· Què més t’agrada?
M’agrada molt el contacte amb la gent, 
em dona una cosa que no sabria ex-
plicar, que és molt bona, m’ha passat 
sempre. Crec que estic agafant el rol 
de la Maria de l’STOP  perquè m’he 
fet molt popular al poble [riu]. Soc una 
persona de moure’m molt, parlar amb 
molta gent, i també he estat a l’esplai 
Xiribec i al Sargantana. Si et poses 
en aquest àmbit ja crees un ventall 
de molta popularitat. També he fet 
pràctiques de consergeria a la bibli-
oteca i, fins i tot, m’he ficat en política.

· Per què et vas implicar en el món 

de la política?
M’hi vaig aficionar pel meu pare. I crec 
que puc aportar moltes coses a nivell 
municipal, sobretot, per a les perso-
nes amb diversitat funcional. I si puc 
servir d’ajuda, encantat de la vida! 
Vull ajudar qui sigui, amb o sense di-
versitat funcional. 

· Com veus el futur?
Em miro el futur amb il·lusió però no 
em preocupa gaire. El meu objectiu 
és continuar estudiant el que m’agra-
da, trobar una feina... Soc molt feliç i 
m’agradaria que aquesta felicitat es 
mantingués. Tinc quatre germans i 
una família que m’estima molt. Estic 
molt content de superar-me cada dia 
i, si no puc, almenys ho intento. Quan 
em proposo una cosa lluito per acon-
seguir-la, aquesta ha estat sempre la 
meva filosofia, el que em fa vibrar. Tinc 
una assignatura pendent, i és que miro 
cap enrere i em costa oblidar. Això ho 
he de canviar.  

 Marina Antúnez


